














25 éves a Bútoripari Tervező Iroda
Szép Jó zse f

A Népgazdasági Tanács 620/31/1950 N. T. szá
mú határozatával 1950. november 13-án
„FAIPARI GYÁRTÁSTERVEZŐ
ÉS SZERKESZTŐ Iroda”
Budapest VIII., Kisfaludy u. 38.
elnevezéssel vállalat alapítását határozta el.

A vállalat tárgya: a nem egyszeri létesít
mény jellegű, tipizálható és sorozatban gyárt
ható faipari cikkek gyártási rajzainak és prog
ramnak (gyártástervezés), a kivitelezés mun
kaműveleteinek és műveletenkénti időelemzé
sének, művelettervezések elkészítése stb. —  
hosszabb felsorolás következik, statisztikai és 
árulista számjelekkel — .

I.

Az alapítólevelet 1951. március 15-én iktatták 
az Irodánál. Mi ezt az időpontot tekintjük a 
munkakezdés időpontjának.

Megemlékezünk az alapítás 25. évfordulójá
ról és tevékenységéről. Ebből az alkalomból tá
jékoztatást kívánunk adni eddigi munkánkról 
és vázolni szeretnénk jövőbeni célkitűzéseinket 
és fontosabb feladatainkat.

Annak ellenére, hogy az alapítólevél sze
rinti hatáskörünk az egész faiparra -kiterjedt, 
fő feladatunkat kezdettől fogva a bútoripart 
érintő problémák megoldása, illetve azokban 
való intenzív közreműködés képezte.

Megalakulásunkat követő években elsősor
ban olyan gyártmányfejlesztési és tervezési 
feladatokkal foglalkoztunk, amelyekre az ipar
nak a termelő eszközök koncentrálása követ
keztében szüksége volt.

Elismerést érdemlő tevékenységet fejtettek 
ki gyártmánytervezőink. Az államosítást meg
előző évtizedekben kifejlesztett, a manufaktúra 
jegyeit magukon viselő, a polgári ízlésvilágot 
tükröző bútorok helyett kevésbé anyag- és 
munkaigényes termékeket kellett az iparnak 
gyártani. Az ilyen bútorok tervdokumentáció
jának többsége az Irodánkban készült.

A  bútorgyárakban a termelés nagymérték
ben nőtt. A késztermékek iránt megnyilvánuló 
kereslet a faanyagok helyettesítését is napi
rendre tűzte, amikor Európában, elsőként meg
kezdtük a faforgácslapok bútoripari felhaszná
lását.

Ez úttörő kezdeményezésnek számított. Az 
enyvezett lemezek farostlemezzel való helyet
tesítése, és a fa helyettesítése fémmel, ugyan
csak az Irodánkban készült tervek alapján kez
dődött.

További fejlődésünket az 1956-os ellenforra
dalmi események vetették vissza. Irodánk több 
belövést kapott, helyiségeinket feltörték és 
megsemmisült az évek során összegyűjtött do

kumentáció jelentős része. Az erősen sérült 
épületeink újjáépítésre szorultak. Lényegében 
majd mindent elölről kellett kezdenünk.

Az újjáépítést követően tevékenyen kapcso
lódtunk be az ipar fejlesztési munkájába. Je
lentős eredményeket értünk el az akkoriban ki
fejlődő modern vonalú bútorok tervezésében és 
nem kis szerepet kellett vállalnunk az új bú
torok bevezetését elősegítő tömegízlés formá
lásában. Tervezőinknek bizonyítaniuk kellett, 
hogy az akkori nagyüzemi gyártással készült 
sima vonalú bútorokkal szépen, kényelmesen 
tudják otthonainkat berendezni. Törekvésein
ket az 1959. évi BNV majd az ezt követő ipari 
vásárok átütő sikerei egyértelműen igazolták.

Hasonló sikerek születtek a stílbútorok ter
vezésénél is. E téren kimagasló érdemünk, 
hogy kiforrott tervekkel segítettük stílbútor
gyártásunk és exportunk fejlesztését, és töb
bek között ez is közrejátszott, hogy stílbúto
raink még napjainkban is Európa szerte kere
sett termékek.

A bútor tervezői tevékenységen túlmenően 
kivettük részünket az ipar műszaki fejlesztésé
ben is. Hasznos technológiai előírásokat dolgoz
tunk ki a gyártás korszerűsítésére, és több ta
nulmány elkészítésével járultunk hozzá a kü
lönböző műszaki elgondolások realizálásához.

A termelés állandó növekedése ellenére nem 
voltak kielégítve az igények. Szükségessé vált 
a hely és a munkaidő igényes, továbbá a hosz- 
szú átfutási idő igényes műveletek gépesítése.

A bútorok formatervezése és szerkezeti 
megoldásai lehetővé tették a furnérragasztás, a 
felületkezelés és a lapmegmunkálás gépesítését. 
A szocialista országok bútoriparán belül mi ve
zettük be elsőként a poliészteres felületkeze
lést és a lapmegmunkáló gépsorokat.

A technológiában bekövetkezett gyorsütemű 
változások készületlenül érték a bútorgyárak 
szakembereinek nagyobbik részét. Szükségessé 
vált az állandó információ biztosítása. Létre
hoztuk a BÚTORIPARI LAPSZEMLE-t, amely
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főleg a külföldi anyagok, technológiák és új
donságok állandó ismertetésével segítette és se
gíti ma is a szakmai társadalmat.

1963-ban a vállalati összevonások segítették 
a bútoripar koncentrálódását és növelték az 
Iroda tervezői tevékenysége iránt a keresletet. 
Egyre több bútort, főleg kárpitozott bútort kel
lett tervezni.

A  szövetkezeti és a tanácsi bútoripar fejlő
dése felgyorsult és az irodai tevékenységben 
növekedett a megrendelői részarányuk. Iro
dánknak nagy szerepe volt abban, hogy az 
utóbbi két szektorhoz tartozó bútorgyárak, az 
1968— 1970-es években gyártmányfejlesztésben 
és technológiában utolérték a minisztériumi 
bútoripart.

Az új gazdasági irányítási rendszerrel bekö
vetkezett változások új fejezetet nyitottak Iro
dánk életében. Míg ugyanis a korábbi években 
fenntartási költségeinket a minisztériumi bú
toripar finanszírozta, 1968-tól kezdődően vál
lalati rendszer szerint kellett gazdálkodnunk.

A változás következtében nyilvánvaló volt, 
hogy a korábbi munkánk zömét kitevő gyárt
mányfejlesztési és tervezői tevékenységen kí
vül különböző egyéb más feladatok teljesíté
sére is vállalkoznunk kell. Ilyenek például a 
légtechnikai, világítási, erőátviteli, közgazda
sági és szervezési, valamint biztonságtechnikai 
témakörökben tartozó megkeresések kielégí
tése.

A tevékenységi kör bővülése indokolttá tet
te az Iroda átszervezését és. olyan koncepció 
létrehozását, amely távlatilag is biztosítja a 
gazdasági stabilitásunkat.

Célkitűzéseinknek megfelelő szervezeti fel
építés sikeres létrehozását azonban több té
nyező fékezte. Hiányoztak például azok a szak
emberek, akik az ipar sajátos adottságait is
merve optimális megoldásokat tudtak volna 
javasolni. Az anyagi érdekeltségi feltételek 
sem voltak tisztázottak. Viszonylag nagy volt 
a fluktuáció, mivel a sikeres tevékenységet bi
zonyítani tudó szakembereink nagv hányadát 
többnyire vezetői munkakörök betöltésére kér
ték ki. Büszkeséggel tölt el bennünket, hogy 
kiemelt munkatársaink az eltelt idő alatt a vá
rakozásnak megfeleltek, a bizalmat kiérdemel
ték.

Az átszervezés kezdetén nem volt lehetősé
günk kultúráltabb munkakörülmények kiala
kítására. amely egyik fontos feltétele lett volna 
az alkotói tevékenység kifejlődésének. Változ- 
niok kellett munkatársaink szemléletének is. 
hogy tudásukat, megszerzett tapasztalataikat 
tudatosan az iparág fejlesztésének elősegítésére 
hasznosítsák. tapasztalataikat a tervekkel 
együtt átadják.

A fenti és az azokkal összefüggő gátló körül
mények késleltették elképzeléseink szerinti 
fejlesztés kibontakozását, és csak időeltolódás
sal tudtuk a további fejlődésünkhöz szükséges 
alapot létrehozni.

Erre az időszakra esik, hogy kérésünkre fel
ügyeleti hatóságunk hozzájárult, hogy Irodánk 

nevét: „BÚTORIPARI TERVEZŐ IRODA” —  
névre változtassuk.

A tevékenységi kör változások szükségessé
gét és az intézkedések megtételét az Iroda Párt 
és Szakszervezeti Bizottsága is magáévá tette 
és segítette. Amikor a munka már nem jött 
minisztériumi irányítással a helyünkbe, az ösz- 
szevonással naggyá vált bútorgyárakban ki
alakult, megerősödött a központi vezetés és a 
fejlesztési főosztályok —  amikor fix összegért, 
szerződéssel kellett volna rendeljenek, —  ma
gatartásuk megváltozott, nem rendeltek —  ma
guk tervezték meg fejlesztéseiket.

Ebben az időben döntő lett a társadalmi szer
vezetek szerepe, intenzívebbé vált az irodai ve
zetés és a mozgalmi szervek kapcsolata, új ér
telmet és új lendületet kapott az üzemi demok
rácia.

A kikért szakkáderek helyett újakat vettünk 
fel. A fiatal szakközépiskolásokat egyetemre 
küldtük, a faipari mérnökeink jelentős része 
szakmérnöki továbbképzésen vett részt. Ezeket 
ösztöndíjjal, kedvezményekkel segítettük. Volt 
olyan év, amikor 31 fővel volt ösztöndíj és to
vábbtanulási szerződésünk. Növeltük a kül
földi tanulmányutak számát és a belföldi szak
mai tapasztalat cseréket.

A párt és a szakszervezet támogatta a fej
lesztési célkitűzéseket. Rendszeressé vált az 
igazgató és a titkárok tanácskozása, nőtt a párt
tagok száma és ezzel együtt nőtt a párt és a 
szakszervezet befolyása a dolgozók körében.

A párthatározatok segítették a mozgalmi 
munkát. Kapcsolatunk erősödött a VIII. kér. 
Pártbizottsággal és a Szakszervezet Budapesti 
Bizottságával. A munkaverseny felajánlások, 
vállalások egyben garanciát is adtak a munka 
odaadó elvégzésére és figyelemmel kísérésére. 
Egészséges munka kapcsolat jött létre a Tisza 
Bútoripari Vállalat és a Kanizsa Bútorgyár 
műszaki és fizikai dolgozói között, az üzemi 
élet megismerése nagy hatással volt az iroda 
dolgozóira.

A verseny vállalások és teljesítések jó iskolá
nak bizonyultak és magasabb osztályba lépve. 
Szocialista Brigádok alakultak. Ezzel egyidőben 
17 fővel megalakult a KISZ szervezetünk. K i
váló Dolgozó kitüntetést alapítottunk. Megfo
galmaztuk a törzsgárda tagok jogait, megbe
csülésük. elismerésük formáit.

Az átszervezés következtében létrejött szer
vezet napjainkban már kellően felkészült az 
igényelt feladatok zömének teljesítésére. Jól 
tükrözi ezt az Iroda megváltozott feladataihoz 
alkalmazkodó szervezeti felépítésünk, amely
ben az egyes osztályok, csoportok fontosabb 
feladatai az alábbiakban foglalhatók össze:

Technológiai osztályunk technológiai terve
zést önálló gyártási folyamatrendszerek kidol
gozását vállalja. Ide tartozik a gépminősítő és 
szaktanácsadó csoport, amelynek többek között 
feladata az ergonómiai tényezők javítása, az 
ipari kutatások folytatása.

Létesítmény osztályunk feladata a faipari 
üzemek részére beruházási programok készí-
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tése, amely magában foglalja a technológiai 
terveket is. Az osztály több részlegre tagozódik, 
a légtechnikai, a fűtés és épületgépészeti, a vi
lágítás-erőátvitel és a villamos automatika cso
portra.

Gyártmány fejlesztési osztályunk a modern, 
stíl-, közületi bútorok, berendezések tervezését 
végzi. Megjegyezzük, hogy az osztály tervei 
alapján készült bútorok nagy hányada export 
értékesítésre kerül.

Szervezési és közgazdasági osztályunk tevé
kenysége iparági elemző tanulmányok kidolgo
zására, vállalati szervezésekben való közremű
ködésre, tervezési és szervezési feladatok ellá
tására, közgazdasági elemzések és számítógé
pes programozási rendszerek kidolgozására, 
valamint műszaki dokumentációk készítésére 
irányul.

Fővállalkozási csoportunk faipari kisüzemek 
tervezésére és exportjának komplex bonyolítá
sára, beleértve a beszerzéseket, szállítást, 
üzembehelyezést és betanítást, továbbá iroda
házak, szállodák, üdülők berendezésének ter
vezésére és kivitelezésére vállalkozik.

A fentiekből következik, hogy Irodánk az új 
körülményekhez igazodva sokféle feladatra, 
sokrétű, szerteágazó tevékenységre vállalkozott, 
amelyek összefüggnek egymással és hasznosak 
a tervezői ismeretek bővítésében, jó alapot ad
nak a kutató-fejlesztő munkához. A végzett tel
jesítések közül kiemelkedőnek tartjuk:
—  a tőkés piacokon is jól ismert stílbútorok 

tervezésére irányuló tevékenységet.
—  a Kanizsa és Zala Bútorgyárak részére ké

szült, az azóta elismert „K ” és ,,Z” program 
gyártmányterveinek kifejlesztését,

—  a Tisza Bútoripari Vállalat szolnoki gyára, 
valamint az Agria Bútorgyárnak készített 
technológiai terveket, majd ezek alapján el
végzett beruházások sikeres üzembehelye
zését,

—  a kárpitosipari technológia és gyártásterve
zést, és a gyártmányfejlesztést, amelyek a 
Kanizsa, a Szekszárdi Bútorgyárakban, va
lamint Biharkeresztesben valósultak meg,

—  az ELZETT hullámrugókkal végzett sikeres 
gyártmányfejlesztést, amelynek eredmé
nyeként az epedával egyenértékű keverőt 
készítettünk és azt mintegy 100 vállalattal 
ismertettük meg,

—  a vegyestüzelésű kazánok fokozott elter
jesztésében, végzett kezdeményező szere
pünket,

—  a gazdaságos energia-felhasználást biztosító 
légtechnikai tervezéseinket,

—  a Könnyűipari Szervezési Intézettel közö
sen elkészített bútoripari mintaszervezést 
és annak Mátészalkán-, a Szatmár Bútor
gyárban való bevezetését.

Megtisztelő számunkra, hogy a sokat szen
vedett hős Vietnami Demokratikus Köztársa
ság fafeldolgozó iparának létrehozásában Iro
dánk közreműködhetett. Ennek keretében több 
faipari üzem technológiai tervezését és szállí

tását vállaltuk, majd az üzemeket berendezve 
rendben átadtuk. Ezirányú tevékenységünkért 
a Vietnami Demokratikus Köztársaság Kormá
nya két dolgozónknak Barátság Érdemérem ki
tüntetést adományozott.

Az Iroda tevékenységi körének bővítése 
szükségessé tette a külső szervekkel a kapcso
latok kiépítését belföldön és külföldön egy
aránt.

Szoros együttműködésünk van a gyártmány
fejlesztésben a

Faipari Minőségellenőrző Intézettel,
a Kereskedelmi Minőségellenőrző Intézet
tel,
a Műanyagipari Kutató Intézettel,
és a Faipari Kutató Intézettel.

Dolgozóink továbbképzésében szoros együtt
működés jött létre az

Erdészeti és Faipari Egyetemmel, 
a Budapesti Műszaki Égyetemmel, 
az Iparművészeti Főiskolával.

Tervezési együttműködésünk van a
Könnyűipari Tervező Irodával, 
az ERDÖTERV-vel
és a Fa- és Papíripari Szövetkezetek Mű
szaki Irodájával.

Részt veszünk a Magyar Szabványügyi Hiva
tal és a Faipari Tudományos Egyesület mun
kájában.

Külföldi kapcsolatainkat a társtervező Irodák
kal 1971. évben kezdtük építeni a FAIMEI- 
vel közösen.

A CSSZSZK Brüni Bútoripari Fejlesztő Iro
dával és a BNK Szófiai Bútoripari-Fejlesztő 
Intézettel.

Folyamatban van a LNK Poznani Bútoripari 
Tervező Irodájával —  és a Drezdai Fatechno
lógiai Kutató- és Fejlesztő Intézettel is.

Megítélésünk szerint ezek a kapcsolatok se
gítenek megismerni eredményeiket és a gond
jaikat, kicseréljük tapasztalatainkat.

Kapcsolataink továbbfejlődése folyamatban 
van, az együttműködést közös-kutatás-fejlesz- 
tési témák végzésére szeretnénk bővíteni.

Tevékenységünk fejlődését az alábbiak is jól 
szemléltetik. Irodánk alapításától 1968-ig lét
számát 60 főig növelte. Ennek V3 részét a bú
tortervező iparművészek, V3 részét a műszaki 
tervezők, V3 részét a prototípus gyártó szak
munkások és az adminisztráció létszáma tette 
ki.

1975-ben a záró létszám 100 fő. Ebből 20 fő 
az adminisztráció, 15 fő a bútortervező és a 
többi a műszaki tervező.

A teljes létszám 45%-a azaz 45 fő nő dolgo
zó, akik közül mérnök-technikus végzettsége 25 
főnek van.

Mérnök-iparművész-technikus oklevele a 
teljes létszámból 75 főnek van. Ezt a létszám
összetételt jónak tartjuk.F A I P A R *  103



Dolgozóink közül:
az Iroda alapítása óta itt dolgozik 2 fő
arany jelvényes törzsgárda tag 8 fő
ezüst jelvényes törzsgárda tag 12 fő
bronz jelvényes törzsgárda tag 27 fő
öt évnél kevesebb ideje van az Irodánál 51 fő.

Szocialista brigádaink 1973-ban alakultak. 
1974. évben 3, 1975-ben 4 brigádunk volt. A 
munkaverseny vállalásokat, a brigádokat, a 
vállalati és a könnyűipari kiváló dolgozókat az 
Április 4-i ünnepélyeken jutalmazzuk.

A kommunista szombatok vállalásaiban eddig 
az Iroda minden dolgozója résztvett és a vég
zett munka ellenértékét 1974-ben a kerületünk 
egyik középiskolájának a tornatermi berende
zésére, 1975-ben a kerület óvodáinak bővítésé
re ajánlottuk fel. Vállalásainkért a VIII. kér. 
Pártbizottságtól és a Tanács V. B.-től elismerő 
oklevelet kaptunk.

Munkatársaink az alábbi kitüntetésekben ré
szesültek :
Népköztársaság Érdemérem 1
Munka Érdemrend 3
Faipar Fejlesztéséért Érdemérem 1
Haza Szolgálatáért Érdemérem 2
Vietnami Barátság Érdemérem 2
Könnyűipar Kiváló Dolgozó 17
Vállalat Kiváló Dolgozó 21

II.
A 25. év alatt elért eredmények és a fejlődés 
gyorsabb ütemének elősegítése egyaránt arra 
kötelez bennünket, hogy felvázoljuk az Iroda 
jövőbeni tevékenységéből azokat a fontosabb 
célkitűzéseket, amelyeknek megoldására erőin
ket összpontosítani kívánjuk.

Nagyobb figyelmet fordítunk a tudományos 
kutatás —  a műszaki fejlesztés —  a termelés 
szervezés és a termelő tevékenység eredmé
nyeinek megismerésére, a bennük felhalmozott 
műszaki-gazdasági ismeretek gyarapítására, 
adaptálására és továbbfejlesztésére.

A XI. Kongresszus határozataiból idézem ..A 
gazdasági építő munka feladatai” fejezetének 
azt a részét, amely a mi munkánk alapját is 
képezi.

„Az eddigieknél nagyobb erőfeszítéseket kell 
tennünk, hogy hazánkban is gyorsabb ütemben 
bontakozzék ki a tudományos-technikai forra
dalom és párosuljon a szocialista társadalom 
előnyeivel. A társadalmi termelés hatékonysá
gának erőteljesebb növelése megköveteli, hony 
a termelési szerkezetet tovább korszerűsítsük, 
a tudományos-technikai forradalom vívmányai- 
nak átgondolt, következetesebb alkalmazásával 
az anyagi-technikai bázis feilődését meggyor
sítsuk. új technológiákat vezessünk be. a belső- 
és külső erőforrásokat jobban felhasználjuk, 
javítsuk a jövedelmezőséget.”

Eddig az idézet, amely nagyon tömören fo
galmazta meg teendőinket, a tudományos tech
nikai forradalom kibontakoztatását. Kutatá
sunk tárgya- az üzemekben felhalmozódott 
műszaki-gazdasági ismeretek rendszerezése és 

továbbfejlesztése, amelyet a terveinkkel, ta
nulmányok készítésével és publikálásával visz- 
sza kell juttatnunk, a kiindulási helyére az üze
mekbe.

Feladatunknak tekintjük, hogy a legfonto
sabb témakörök megoldására koncentráljuk a 
rendelkezésre álló kapacitásunkat, ezek közül 
is elsősorban a

Gyártmány fejlesztésre, melyet
a gazdasági környezet változása,
a házgyári lakások tömeges előállítása,
a bútoripari gépsorok és új technikai beren

dezések,
a fogyasztói igények törvényszerű változása, 
a termékváltozás szükséges időpontjának 

meghatározása,
a piaci értékítélet előrejelzése,
a korszerű —  esztétikailag és funkcionálisan 

is megfelelő, a nagyüzemi gyártás feltételeit ki
elégítő és sok más tényező befolyásolja, amikor 
az új termékek kifejlesztésével, a meglevők to
vábbfejlesztésével foglalkozunk.

A gyártmányfejlesztési feladatokat fokozot
tabban a perspektivikus célkitűzések megoldá
sára irányítjuk.

Á gyártmánytervezési feladatokat
a termelőeszközökre és az anyagokra.
a szervezési lehetőségek fokozottabb ki
használására,
a legfejlettebb technológia alkalmazására, 
a termelő berendezések optimális kihasz
nálására. akarjuk irányítani.

A gyártásra elfogadott terméktől megkíván
juk. hogy a konkrét üzem műszaki-gazdasági 
színvonalának feleljen meg és annak gyártása 
a minimális ráfordítási következményeket elé
gítse ki. Ezen keresztül már a tervezés folya
mán biztosítani lehet, hogy az Iroda által ké
szített gyártmánvdokumentáció, —  a gyártás 
megkezdésének összes előfeltételeit tartalmaz
za — . és azzal a vállalati döntések kockázatát 
is minimálisra csökkentse.

A gyártmánytervezés, ha a gyártmányfej
lesztési elvekkel összhangban valósul meg. ak
kor valóban a technikai forradalom eszköze, a 
hazai és az export igények magasabb szintű ki
elégítését fogja szolgálni.

A gyártásfejlesztési és qyártástervezési kuta
tásokkal kapcsolatos feladatokat a felhalmozott 
műszaki-gazdasági ismeretekre alaoozottan. el
sősorban az ágazat fejlesztési célkitűzéseire irá- 
nvítva kívántuk teljesíteni, —  de ezen túlme
nően különböző vállalati sajátos problémák 
megoldásában való közreműködésre is felké
szülünk.

Abból a felismerésből indulunk ki. hogy a 
termelő tevékenységet folvtató. irányító és 
végrehajtó szakemberektől igen jelentős több
letmunkát igényelne a továbbfejlesztéssel való 
foglalkozás, —  ezért a kutatás-fejlesztés, az op
timális megoldások keresése egyre inkább el
különül a termeléstől.
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E tevékenység végzésénél feltétlenül szem
elő tt kívánjuk tartani az ipar azon belül a bú
toripar szakosodását, az egymás közötti, a bél
és külföldi kooperációt, integrációt.

Dialektikus fejlődésében akarjuk vizsgálni 
az elsődleges faipar-bútoriparral kapcsolatos 
eredményeit.

A  munka és üzemszervezésben tovább kíván
juk fejleszteni kapcsolatainkat a Könnyűipari 
Szervezési Intézettel és kutatásainkat a veszte
ségidő források feltárására, a gyártáselőkészí
tés korszerűsítésére és optimumok megállapí
tására koncentráljuk.

A fejlesztési tanulmánytervek készítésénél a 
hosszútávú tervezésre, a társadalmi termelés 
hatékonyságának erőteljesebb növelésére for
dítjuk figyelmünket.

A  tudományos-technikai forradalom vívmá
nyait, az anyagi-technikai bázis fejlesztését le
hetőségeinkhez mérten gyorsítani kívánjuk.

A  fejlesztési tanulmány tervek 10— 15 éves 
távlatban, konkrét üzemek fejlesztési koncep
ciójának elkészítését jelenti, amely magába fog
lalja a technológiai fejlesztés irányait, a létesít
mények nagyságát, az energia ellátást, a tech
nikai és technológiai berendezések szükségle
tét, a fejlesztés gazdaságosságát, a specializált
ság mértékét.

A felsoroltakon kívül még sok olyan téma 
van, amely figyelmet érdemel, egyrészének 
csak a címszavait említem meg. Ilyenek az in
formációs bázis fejlesztése, korszerűsítése, az 
ergonómia és környezetvédelemmel kapcsola
tos vizsgálatok, kutatások a bútoriparban.

III.
Fentiekben megkíséreltem vázolni tevékenysé
günket és összefoglalni fontosabb célkitűzésein
ket. Beszámolóm kiegészítéseként szükségesnek 

tartom megemlíteni azok munkáját, akik Iro
dánk fejlesztésében hatékonyan tevékenyked
tek. —  Kegyelettel őrizzük meg Barta Gyula és 
Klemensz Béla igazgató elvtársak emlékét, és 
nem feledkeztünk meg azokról sem, akik az 
ipari problémák megoldásában elismerésünket 
érdemelték ki. Szükségesnek tartom közülük 
felemlíteni Rozsalovszki Gyula, Peresztegi Jó
zsef, Petrányi Gyula, Lübke Rolland, Miklóssy 
Sándor és Hrusovszki István tervezőket, volt 
munkatársainkat.

Jóleső érzéssel emlékezem meg a 21 fő nyug
díjasunkról, volt vezetőinkről, munkatársaink
ról, akik szakértelmükkel, tapasztalataikkal 
sokban hozzájárultak elért eredményeinkhez. 
Kiemelem közülük Csányi László elvtársat, volt 
igazgatónkat, Rohonyi Zoltán főmérnököt és 
Preisz József főkönyvelő elvtársat, akik még 
napjainkban is figyelemmel kísérik Irodánk 
életét.

Szeretettel üdvözlöm az Irodánk minden dol
gozóját, azon belül a törzsgárda tagjainkat és 
azt a két dolgozónkat Dr. Tüske Jánosnét és 
Kemény Zoltán elvtársat, akik az alapítás óta 
dolgoznak Irodánknál.

Végezetül, de annál nagyobb tisztelettel 
mondok köszönetét Dobrotka László miniszter
helyettes elvtársnak, Botka Zoltán és Dr. An
nus Sándor főosztályvezető elvtársnak, vala
mint Tóth B. Zoltán és Kara Tibor főosztály
vezető helyettes elvtársaknak, akik mindenkor 
nagy segítséget nyújtottak feladataink teljesí
téséhez.

Kérem egyben, hogy a jövőben is bizalom
mal fogadjanak és a már ismertetett célkitűzé
seink valóraváltásához támogassanak bennün
ket.



A bútoripari kutatás-fejlesztés eddigi eredményei 
és jövőbeni feladatai a Bútoripari Tervező Irodánál
L ele  D e z s ő

Bevezetés

A bútoripar kutató-fejlesztő tevékenységét vál
lalati kutatóhelyeken végzi. A négy kijelölt vál
lalati kutatóhely közül három ipari nagyválla
lat (Budapesti Bútoripari Vállalat, BUBIV, 
Szék- és Kárpitosipari Vállalat, SZKIV, és 
Tisza Bútoripari Vállalat, TBV), a negyedik pe
dig a Bútoripari Tervező Iroda, BTI. Ez utóbbi 
—  tevékenységéből adódóan —  részben pótolja 
az alágazat kutatóintézetének hiányát, miután 
az elmúlt 25 év alatt több kutatási-fejlesztési 
témát dolgozott ki.

A  vállalati kutatóhelyeken túlmenően segí
tette a bútoripar ktató-fejlesztő tevékenysuégét 
a Faipari Minőségellenőrző Intézete, FÁIMÉI, a 
Faipari Kutató Intézet, FAKI, a Budapesti Mű
szaki Egyetem, BME, az Erdészeti és Faipari 
Egyetem, EFE, a Műanyagipari Kutatóintézet, 
MŰKI, valamint több más tárcához tartozó fel
sőoktatási és kutató-fejlesztő intézet is.

A bútoriparnak az elmúlt időszakban koordi
nált kutatási-fejlesztési programja nem volt. A 
tárca szintű kutatási célprogramban bútoripari 
kutatás nem szerepelt. Ebből következett, hogy 
a kidolgozott témák nem követtek iparági pers-
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pektivikus célokat, hanem a közeli, vagy már meglevő problémák megoldására irányultak.
I. Eddigi eredményekA BTI-nél kidolgozott közel 100 téma igen széles területet ölelt fel. Ezek közül legjelentősebbek a gyártmányfejlesztésre, a technológiai fe jlesztésre, a munka- és üzemszervezésre, a kemi- zálásra és az ipargazdasági kutatásokra vonatkoztak. Ezek a témák azonban — szinte kivétel nélkül — csak relatíve fogadhatók el kutatásifejlesztési tevékenységeknek, többségük az üzemek sokrétű problémáinak megoldására irányuló gyors műszaki intézkedések voltak.Az elmúlt 25 évből az első 20 év fejlesztési tanulmányaival csak nagyon röviden kívánok foglalkozni, mivel ezek az utolsó öt évben bekövetkezett nagyarányú technikai fejlődés következtében aktualitásukat elveszítették.Tény azonban, hogy az Iroda helyzetéből és feladatköréből adódóan minden új technológiai változásnál hallatta szavát.

A  minisztérium vezetői, megyei tanácsok ipari osztályai és esetenként a vállalatok is egy-egy fejlesztési döntés előtt megbízták az Irodát a téma tanulmánytervének elkészítésével, majd a megvalósításhoz alkalmazási technológiák kidolgozásával. így tanulmány, alkalmazási technológia készült:— agglomerált lapok bútoripari alkalmazására, — a műgyanta ragasztás bevezetésére,— a poliészterrel történő felületkezelés alkalmazására,— csavarállóság vizsgálatára,— polcok, vízszintes válaszfalak lehajlására, — éllezárási variációkra,— ragasztás, felületkezelés, kárpitozás iparági technológiáira,— a papírfurnér bevezetésének feltételeire,— .a  P V C  fólia alkalmazhatóságára,— a P U R  lágyhabok kárpitosipari felhasználására,— új szerkezeti megoldásokra,— új szerelvények alkalmazására,— a gépsorok beállítására, kapacitásuk kihasználására,— a bútoripari vállalatok összevonására,— új gyárak technológiai terveire, — régi gyárak rekonstrukciójáraés még számos területre, amelyek az elmúlt időszak alatt a bútoripar fejlesztési problémáit jelentették.Kicsit részletesebben kívánok foglalkozni az utolsó öt év fejlesztési tevékenységével. Ez az időszak egybeesik a bútoripar nagy rekonstrukciójával, így a kutató-fejlesztő tevékenység is elsősorban ennek a célnak szolgálatában folyt le. Ha ennek az időszaknak kutatási-fejlesztési tevékenységét jellemezni akarjuk, akkor röviden azt állapíthatjuk meg, hogy azok elsősorban — a fogyasztói igények minél magasabb szinten történő kielégítésére,— az új termelőkapacitások minél eredményesebb kihasználására irányultak.A  jelentősebb témák a következő 6 témacsoportba sorolhatók:
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Bútoripari Tervező Iroda kutatási-fejlesztési m unká i 1971— 1975 között
1. táblázat

Téma címe Megbízó
T anulm ány 
kidolgozá
sának  éve

2. 2. 3.

1. Gyártmányfejlesztés:
1 .01 H ázgyári és hagyom ányos lakásokba megfelelő új gyártm ánycsaládok K anizsa B útorgyár 1971

tervezése, m űszaki-gazdasági elemzése
1.02 H ázgyári és hagyom ányos lakásokba megfelelő új gyártm ánycsaládok Zala B útorgyár 1971

tervezése, m űszaki-gazdasági elemzése
1.03 B ú to ripari szerelvények, furnérok és bú torszövetek  e llá tásának  jav ítá - K IM 1973

sához elemző és felmérő tanu lm ány  készítése
1.04 Térelválasztó szekrények és falak ki fejlesztése, tervezése és p ro to típu - K IM —ÉVM —F A K I 1973— 74

sok beépítése 10 kísérleti lakásba
1.05 Szovjet export bú torok  kifejlesztése, tervezése, p ro to típusok  legyűr- A R T E X 1973— 74

tása , k iállítások szervezése
1.06 A lkatrészek tipizálása és ezekből variá lha tó  gyártm ánycsaládok  kidől- TBV 1974

gozása
1.07 A lum ínium  szerkezeti elem ek bú to rip a ri alkalm azhatóságának  vizsgá- K IM 1974

la ta  és jav asla to k  kidolgozása
1.08 Ű j, korszerű bútorcsaládok tervezése a  m egnövekedett term előkapaci- S zatm ár B ú to rgyár 1974— 76

tás gazdaságos és célszerű leterhelésére
1.09 H ázgyári és más m odern lakások részére variá lható , több  funkciójú K IM 1974— 75

lakásbú to r családok tervezése
1.10 K orszerű, higiéniai és funkcióbeli igényeket kielégítő ú j- típ u sú  „bébi K IM 1974— 75

b ú to ro k ” tervezése
1.11 B ú to ripa rban  felhasználásra kerülő forgács- és pozdorjalaapok mecha- F A K I 1975— 76

nikai és kém iai aszim m etrikus kezelése

2. Technológiai fejlesztés:

2.01 K orpuszbútor g y ártá s  technológiai szakaszainak m űszaki-gazdasági K IM 1971
param éterei

2.02 B ú to ripari alkalm azási technológia kigoldozása felületkezelt pozdorja K IM  R ostkikészítő 1971
bú to rlapokra V állalat

2.03 K árp itosipari technológiák nem zetközi helyzetének felmérése és elem- F A K I 1973
zése

2.04 K om plex technológiai felülvizsgálat, korszerűsítés és racionalizálás cél- TBV 1973— 74
jából

3. M unka- és üzem szervezés:

3.01 K orszerű bú to ripa ri szervezési m ódszerek kidolgozása, m in ta  szerve- K IM , K SZI 1973
zési ú tm u ta tó  k iadása

3.02 Processzograph rendszerű term elésirányítás a lkalm azásának  feltételei K anizsa-Z ala 1974— 75
a m agyar bú to rgyárakban B útorgyár

1. Értékesítés, forgalmazás, csomagolás:

4.01 P rospektus u tán i értékesítés ipari feltételeinek m eghatározása K IM 1973
4.02 K ülönböző bútorcsom agolási m ódok m űszaki-gazdasági elemzése K IM , F A K I 1973— 74
4.03 B útorok zsugorfóliás csom agolásának lehetőségei és bevezetésének mű- K IM 1975

szaki-gazdasági feltételei
4.04 K onyhabú to rok  csomagolási technikájának  korszerűsítése TBV 1973

5. K em izálás:

5.01 PVC bútorfólia hazai felhasználásának helyzete és perspektívái, mű- IN T E R C O O PE R A - 1973
szaki-gazdasági feltételei TIO N

5.02 PVC m űfurnér és P U R  k árp ito s  m űbőrök technológiai követelm ényei- G raboplast 1973
nek és fogyasztói igényeinek m eghatározása

5.03 L égpárnás polietilén fólia és C artonplast lemezek bú to ripari csomagoló- TV K 1974
eszközként tö rténő  felhasználásának vizsgálata

5.04 H azai bú toripari m űanyagigény és term elői kapacitás felmérése, javas- K IM 1974— 75
lat kidolgozása

5.05 Polipropilén in teg rá lt kem ényhabból bú to ripa ri alkatrészek gyártása- TV K 1974— 75
nak lehetőségei és bú to ripa ri a lkalm azásának feltételei

5.06 P oliuretán  kem ényhab fotelpalástok gyártá sának  egyszerű módszerei K IM  — Ipoly 1975

5.07 Polisztirol kem ényhab bú to ripari a lkalm azásának feltételei és javasla-
B úto rgyár
TV K 1975— 76

tok bútoralkatrészek  g yártá sára
5.08 TV fotel és ülőke tervezése és P U R  kem ényhabból való gyártá sa  egy- K anizsa B úto rgyár 1975— 76

szerű technológiával
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T ém a címe Megbízó
Tanulmány- 
kidolgozá
sának  évé

1. 2. 3.

6. Ip a r  gazdasá g :

6.01 B útoripari a lágaza t term elő egységeinek helyzete, m űszaki-gazdasági KIM 1972
színvonala, perspek tívája

6.02 Elsődleges faipar és bú to ripa r kooperációs lehetőségeinek bővítése, K IM 1972
bú to ra lkatrész-e llá tás jobb  megszervezése

6.03 Á tbocsátóképesség szám ítási m ódszerének kidolgozása a bútoripar- 
egyes m eghatározó technológiai szakaszaira K IM 1973

6.04 K onyhabú to rok  értékelem zésen alapuló felülvizsgálása TBV 1973
6.05 K oncepciós fejlesztési te rv  a  TBV gyáregységeinek szakosítására TBV 1973
6.06 B ú to ripari kapacitások  ha tékony  kihasználásának  lehetőségei, tovább- KIM 1974

fejlesztésük szükséges m értéke és s tru k tú rá ja

1. Gyártmányfejlesztés2. Technológiai fejlesztés3. M unka- és üzemszervezés4. Csomagolás, értékesítés5. Kemizálás6. Ipargazdasági kutatásokA  témák címére, megbízóira és a kidolgozás évére az 1. táblázat ad tájékoztatást. Tartalmára a következőket mondhatjuk el.1. Gyártm ány fejlesztésA  gyártmányfejlesztésre irányuló tevékenység az összes ráfordítások 42%-át tette ki. Ez az arány megfelel az elvárásoknak.A  gyártmányfejlesztési kutatások elsősorban a fogyasztói igények jobb kielégítésére irányultak. A  megnövekedett házgyári lakások száma, mérete, a beépített bútorok aránya más funkciójú és megjelenésű bútort igényeltek (1.01; 1.02; 1.09).Cél volt az új, korszerű gépek és berendezések kapacitásának jobb kihasználása (1.08) és ezt célozta egy-egy vállalaton belül az alkatrészek tipizálása is (1.06).A  korszerűbb bútorhoz korszerűbb szerelvényre, bútorszövetre, választékosabb furnérra volt szükség. Ezzel foglalkozott a (1.03) K G S T  

keretében készült felmérés, amely a tagországok közötti kooperációra is épített.A  lakás belső variálhatóságát célozta az a kutatás, amely a térzsalús építésű lakások belső válaszfalait mobil bútorokkal helyettesítette (1.04). A z export növekedést segítette elő a szovjet piac felé kialakított stilizált bútorok tervei (1.05). Az alumínium (1.07) bútoripari alkalmazhatóságát és ezzel választékbővítést irányzott elő a jelzett téma.Hiánycikk megszüntetését célozta az új „bébi bútor” családok tervezése (1.10).A  bútoriparban felhasználásra kerülő forgács- és pozdorj alapok aszimmetrikus kezelése (1.11) választékbővítést, korszerűbb technológia alkalmazását segíti elő.A  gyártmány fejlesztési kutatások megoldották az üzemek gyártási és értékesítési problémáit és a beszámolási időszakban ezzel eleget is tettek a követelményeknek.A  jövőben azonban sokkal alaposabb és koor- dináltabb kutatásra van szükség ezen a területen. A  funkcionális és esztétikai igények jobb kielégítése mellett foglalkozni kell fiziológiai és anatómiai kutatásokkal, a bútoroknak biztosítani kell a teljes komfortérzetet.
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Emellett természetesen a gyárthatóság, az 
anyagszerűség, a konstrukció szintén fejlesz
tésre váró feladatot jelent.

2. Technológiai fejlesztés
Az összes kutatási ráfordítások 12%-át tették 
ki. A  célok majdnem mindig konkrét üzemi 
problémák megoldására irányultak. Előre mu
tató, iparági kutatás kevés volt ebben az idő
szakban. Ilyen jellegű volt a korpusz bútor
gyártás technológiai szakaszainak műszaki-gaz
dasági paraméterei (2.01) című téma, amely 
irányt mutatott a fejlesztés előtt álló üzemek
nek gépek, berendezések választására. Másik 
iparági téma a felületkezelt bútorlapok felhasz
nálási technológiájának kidolgozása volt, ami 
előre —  a nyersanyag megjelenése előtt —  pon
tos útmutatást adott ezen anyagok megmunká
lásához (2.02). Kárpitosipari technológiával fog
lalkozott a 2.03 jelű téma. A kárpitosipari tech
nológia elmaradt az ,.asztalos” technológiától. 
A KGST keretében készült felmérés felhívta a 
figyelmet az elmaradásra és sok hasznos javas
latot adott a tagországok tapasztalataiból.

A 2.04 téma a TBV-ben került megvalósítás
ra. A  konyhabútor gyártás technológiáját egyik 
üzemében komplex módon felülvizsgálta és kor
szerűsítette. Eredménye a termelési kapacitás 
megnövelése és a jobb anyagkihozatal biztosí
tása volt.

A technológiai fejlesztések a jövőben is első
sorban üzemi problémák megoldására irányul
tak, de szükség van az ossz iparágat érintő té
mák kutatására is, mint pl. kárpitos technoló
giák komplex fejlesztése, vagy a bútoripari fe
lületkezelés jelenlegi választékának bővítése.

3. Munka- és üzemszervezés
A.-Z ossz kutatási ráfordítások kb. 10%-át jelen
tették. Szerepük és jelentőségük különösen az 
MSZMP KB és a Minisztertanács munka- és 
üzemszervezésre vonatkozó határozatának meg
jelenése után nőtt meg.

A  bemutatott témákon túlmenően lényegesen 
nagyobb ráfordítású és eredményű üzemszerve
zések történtek a bútoripari üzemekben, de ezek 
nem kerültek a kutató-fejlesztő tevékenység 
nyilvántartásába.

A  munka- és üzemszervezések feltárták a ter
melés objektív adatszolgáltatásának hiányossá
gát. Ennek megoldására két irányban is történt 
kutatás. A  Villati gyártmányú processzograph- 
ot eredményesen alkalmazzák a szomszédos 
Szlovákia bútoriparában. Ennek magyarországi 
alkalmazhatóságával foglalkozik a 3.02 jelű 
téma.

Általános segédletet ad a tudományos munka- 
és üzemszervezéshez a BTI— KSZI által kidol
gozott mintaszervezési tanulmány (3.01).

A munka- és üzemszervezés tudományos 
alapjaival, különösen az objektív adatfelvétel 
lehetőségeivel a következő időszakban alapoz
ható meg a számítógépek alkalmazása a munka- 
és üzemszervezésben, a gépek, berendezések ka

pacitáskihasználásának mérésében, az alkatré
szek számbavételében, a munkaidő kihasználá
sában 'és a termelési programok készítésében. 
Ezekkel a kérdésekkel előzetesen már a beszá
molási időszakban is foglalkoztak a bútoripar
ban.

4. Értékesítés, csomagolás
A kulturált bútorforgalmazás nemcsak a keres
kedelemnek jelent feladatot, hanem az iparnak 
is fel kell készülnie az igények kielégítésére.

A kereskedelem komoly előrelépést tett meg 
a bútorok kulturált bemutatására, de ez egyben 
azt is jelentette, hogy a fogyasztó legtöbbször 
nem a bemutatott terméket kapja meg, hanem 
egy másikat a raktárból. Ennek viszont egyér
telmű követelménye, hogy a raktárból elszállí
tott áru minden tekintetben feleljen meg a be
mutatott termék jellemzőinek. További lépés, 
amikor a vásárlás nem is a helyszínen, hanem 
prospektus alapján, esetleg postai úton bonyoló
dik le. Ennek megoldása komoly erőfeszítést kí
ván mind az ipartól, mind a kereskedelemtől 
(4.01).

A bútorok csomagolása minőségvédelem, gaz
dasági és esztétikai kérdés is.

A téma szükségességét bizonyítja, hogy még 
ma is nagyarányú a bútorok minőségi meghibá
sodása, valamint a csomagolási költségek elszá
molási lehetőségének bizonytalansága. A kér
déssel az V. ötéves tervidőszakban is foglalkozni 
kell.

5. Kemizálás
A beszámolási időszakban is egyik legjelentő
sebb témacsoport volt a bútoriparban a kemi
zálás. A ráfordítási arány csak 17%-ot tett ki, 
jelentősége azonban túlnő a ráfordítási arányon.

A  kemizálás a bútoriparban igen széles körű 
lehet. Ide tartoznak a késztermékek felületke
zelése, felületborítása korszerű anyagokkal, a 
műanyag ragasztók alkalmazása, műanyagokból 
készült szerelvények, bútoralkatrészek, kész 
bútorok, a kárpitozás sokrétű anyagai stb. Ez a 
sokrétűség meglátszik a bemutatásra kiválasz
tott jelentősebb témákból is.

Pillanatnyilag legjelentősebb és legtöbb ku
tatási feladatot rejtő témacsoport a felületkeze
lés, felületborítás kérdései.

Magyarországon a felületkezelés legnagyobb 
mennyiségben poliészterrel és nitrolakkal. a fe
lületborítás import PVC fóliával, a kárpitozás 
beruházása textil szövettel történik.

A  kutatások ezen területek korszerűsítésére 
irányultak. A PVC fólia hazai gyártását két 
vegyipari üzem is célul tűzte ki. Ehhez nyújtott 
segítséget a bútoripar igényét meghatározó, ösz- 
szehasonlító és alkalmazástechnikai kutatást 
végző tanulmány, amely gazdasági számítások
kal is igazolta a hazai gyártás mielőbbi beindí
tásának szükségességét és célszerűségét (5.01); 
5.02).

A kifejlesztett noliuretán műbőrök rendkívül 
sók jó tulajdonsággal rendelkeznek, azonban a 
PVC műbőrök megalapozatlan alkalmazása m^g-F A I P A R *  109



nehezíti ezek bevezetését. Ehhez nyújtott segítséget fiziológiai, kárpitos technológiai kutatásával az 5.02 téma.A  műanyagok csomagoló anyagként való alkalmazásával mái' foglalkoztunk. A  T V K  a bútoripar segítségét és egyben együttműködését kérte a bútorgyáraktól termékei alkalmazására. A  kísérletek a légpárna PE fólia és a Carton- plast alkalmazására szorítkoztak (5.03). A  technikai eredmények biztatóak, csupán a gazdaságossági kérdések nem adtak lehetőséget a bevezetésre, mivel a papírdoboz csomagolás jelenlegi árszinten valamivel olcsóbbnak bizonyult.A  műanyagok bútoripari alkalmazhatóságával — fahelyettesítés lehetőségével, perspektivikus célkitűzésekkel — az 5.04 számú téma foglalkozik. A  különböző keményhabok P U R , PS, PP  mind alkalmasnak mutatkozik fahelyettesítésre. Több téma is (5.05; 5.06; 5.07; 5.08) foglalkozik a kérdés valamilyen megoldásával, a korszerű haböntő gépek kihasználásától az egyszerű kézműipari technológiáig.A  bútoripari szakembereket érdekli a téma és a műanyagipari szakemberek segítségével a kérdésben jelentős előrehaladás várható a következő időszakban.6. Ipargazdasági kutatásokA  technológia, a munka- és üzemszervezési kutatásokkal együtt az ipargazdasági fejlesztések, kutatások az alágazat komplex tevékenységének elemzésével, a kapcsolódó területek* (alapanyag, forgalmazás) koordinálásával ,és egy-egy vállalat gazdaságosságával foglalkozott. A  ráfordítási arány 14%.A  bútoripari alágazat termelő egységeinek felmérése és műszaki-gazdasági elemzése a fe jlesztések előkészítéséhez és a terület komplex értékeléséhez adott jó anyagot (6.01).Az elsődleges faipar és bútoripar kooperációs lehetőségeinek bővítése szükséges, ehhez azonban nagyon sok műszaki-gazdasági feltételt kell megoldani. Ezeknek a problémáknak egy részét tárta fel a 6.02 jelű téma. Az új, nagy értékű termelőberendezések kihasználása vállalati és népgazdasági érdek. Ennek egységes mérése, az egyes vállalatok közötti összehasonlítása nem volt megoldva. A  számítási módszerek nemcsak a kapacitáskihasználás mértékére adtak előírást, hanem lehetőséget adtak az átbocsátási képesség számítására is, ezzel mintegy ösztönözték a vállalatokat a gépek és berendezések jobb kihasználásának tervezésére (6.03; 6.06).A  IV . ötéves terv időszaka alatt a BTI kb. 9 millió forint ráfordítású kutatási-fejlesztési tevékenységet végzett a minisztérium és ipari vállalatok megbízására.Ismereteink szerint a kutatóhelyként kijelölt három bútoripari nagyvállalat ráfordítási aránya — kísérleti eszközök és gépek költségével együtt — kb. 10 millió forint nagvságrendet képviselt. A  bútoripar össztermeléséhez viszonyítva ezek a ráfordítások a 0.1%-ot sem érik el.Ez az arány rendkívül kevés, a könnyűipar 110 >  F A I P A R

átlagos kutatási-fejlesztési ráfordításának is csak töredékét teszi ki.Ma már amikor a bútoripar termelése évente eléri a nyolc milliárd forintot — ami az V. ötéves terv időszakában kb. 11 milliárdra nő — szüksége van az iparágnak szervezettebb, koordinált, perspektivikus kutató-fejlesztő tevékenységre.
II. Jövőbeni feladatokAz Iroda jövőbeni feladatait a kutatás-fejlesztés területén a bútoripar V. ötéves tervcélkitűzései és a tárcaszintű célprogramban lefektetett szelektív műszaki kutatáspolitika irányelvei határozzák meg.Ezen tevékenységünket elsősorban a termékcentrikus kutatás fogja jellemezni, amely a gyártmányfejlesztésre, a gyártásfejlesztésre és a termelési környezet összhangjának megteremtésére irányul. A  tárcaszintű célprogram hat fő témacsoportot jelöl meg, melyekben a bútor- ipai’ is érdekelt. Ezek bútoriparra vetítve a következő főbb feladatokat jelentik:— hazai nyersanyagbázis fokozottabb hasznosítása,— bútoripari termékek használati tulajdonságának fejlesztése — a fogyasztási igények jobb kielégítése céljából —, új és hagyományos nyersanyagok, új termék szerkezetek, valamint új gyártási eljárások alkalmazásával,— a bútoripar élőmunka igényének csökkentése egyes technológiák komplett gépesítésével, automatizálásával,— ipargazdasági kutatások,— számítástechnika bútoripari alkalmazásának technikai, gazdasági és szervezési feladatainak meghatározása,— környezetvédelemmel kapcsolatos kutatásifejlesztési feladatok.Ez a célprogram már lehetővé teszi a bútoripari kutatások-fejlesztések hosszútávú tervezését és eredményeinek hasznosítását.Az első három célprogramhoz a bútoripar is elkészített javaslatát, melyek most vannak elfogadás alatt.Az első célprogramban a hazai fafajok szélesebb körű alkalmazása, az agglomerált lapok vastagsági méret- és térfogatsúly csökkentése, valamint a bútoripar kemizálásával kapcsolatos feladatok gyorsabb megoldása szerepel.A  második célprogram a bútoripar számára a legátfogóbb témacsoport. Ebben lényegében a jobb minőségű, szélesebb választékú, gazdagabb funkcionális tulajdonságú, export növelésre alkalmas bútorok gyártásához vezető fejlesztési célkitűzéseket terveztük meg.Ezek közül a legjelentősebbek a következők:— bútoripari gyártmányfejlesztés V . ötéves tervben követendő koncepciójának meghatározása,— műanyag szerkezeti elemek, alkatrészek és késztermékek kifejlesztése a korszerűbb bútoripari termékek létrehozásához,



—  lakásban szerelhető korpuszbútor konstruk
ciók kifejlesztése, kötőelemek megtervezése, 
gyártása és a szerelés módszerének kidolgo
zása,

—  vegyes vázszerkezetű (fa— acél— műanyag) 
ülő-, fekvőbútorok kifejlesztése, könnyű, ha
bosított műanyaggal kitöltött felülettel,

—  szabad idő hasznos kitöltéséhez üdülő-nya
raló berendezések, sportszerek, játékok ki
fejlesztése,

—  késztermékek minőségi tulajdonságát javító 
tényezők összefüggő vizsgálata,

—  bútoripari felületkezelés (borítás) jelenlegi 
helyzetének felmérése és a fejlesztés irányai
nak meghatározása,

—  a jelenleginél vékonyabb bútorlapok, for
gácslapok alkalmazhatósági feltételeinek ki
dolgozása a szekrénybútor gyártásban.

—  kárpitozás! technológia és technika korsze
rűsítése jobb minőségű és nagyobb válasz
tékú termékek biztosítása,

—  bútoripari szerelvények fejlesztésével kap
csolatos kutatások.

A harmadik célprogramban a konténeres szál
lítás kifejlesztése, a korpuszbútorok szerelésé
nek mechanizálása, a kárpitozott termékek sze
relésének fejlesztése és a számítógépek terme
lésirányításban való alkalmazásának lehetősége 
szerepel.

A további célprogramokban szintén vannak 
feladatok a bútoripar részére.

Ha csak a felsorolást vesszük figyelembe, lát
ható, hogy a feladatok olyan sokrétűek és volu
menűek, hogy a Bútoripari Tervező Iroda, ha 
teljes létszámával a fejlesztés területén dol
gozna. akkor sem tudná a kitűzött feladatokat 
megoldani.

Az V. ötéves terv időszakában és valószínű 
még később is szeretnénk kielégíteni a bútor
ipar tervezési igényeit is. így szellemi kapacitá
sunknak csak bizonyos hányadát tudjuk a fei- 
lesztési tevékenységre fordítani. A korábbi 
években ez a tevékenység az ossz kapacitásnak 
8— 15%-át tette ki. amit ebben az évben 20—  
25° о-ban terveztünk és 1980-ig kb. 50%-át fog
juk kapacitásunknak kutatási-fejlesztési tevé
kenységre fordítani. Ez az arány egybeesik irá
nyító hatóságunk igényével is.

Természetesen az öt év alatt nemcsak meny- 
nyiségi, hanem minőségbeli változást is terve
zünk. Munkatársainknak ez idő alatt el kell sa
játítani a kutatási-fejlesztési tevékenység vég
zéséhez szükséges tudnivalókat, szélesebb körű 
ismerettel kell rendelkezniük és meg kell ta
lálni a legjobb módszereket eredményeik gyors 
hasznosításához.

A kutató-fejlesztő munkánk megalapozásában 
és a témák kidolgozásában szoros együttműkö
dést kívánunk kialakítani az iparágon belüli és 
iparágon kívüli intézményekkel, vállalatokkal. 
A korábban kialakított kapcsolatokat nem lazí
tani, hanem sokkal szorosabbra szeretnénk 
fűzni, mivel bebizonyosodott, hogy a bútoripari 
problémák megoldásához olyan széles körű te
vékenységre van szükség, amelyet egyetlen in

tézet sem tudna maradéktalanul kielégíteni.
Rendkívül fontosnak tartjuk az információ 

megszervezését. A  koordinálatlan fejlesztési te
vékenységek igen sok párhuzamos munkát je 
lentenek, ami feleslegesen köti le a szellemi ka
pacitásokat. Az információ a kutatásban-fejlesz- 
tésben kétszeresen is szükséges. Először a téma 
kidolgozásánál, másodszor az eredményes gyors 
alkalmazásánál.

A BTI ebben az évben megkezdte a szakmai 
információs bázis kiépítését a KSZI által koor
dinált és összefogott ágazati információs bázis 
keretei között. Eddigi tapasztalataink alapján 
azonban azt állapítottuk meg, hogy sokkal 
könnyebb információt szerezni akár Európán 
kívüli országok eredményeiről, mint a Budapes
ten történő bútoripari-faipari fejlesztésekről.

Ezen valamilyen módon változtatni kell, mert 
az információ hiánya nagyon sok pénzébe kerül 
a népgazdaságnak, de az iparnak sőt egyes vál
lalatoknak is.

Az információk begyűjtésével egyidőben meg 
kell szervezni az iparági fejlesztések koordiná
cióját is. A  IV. ötéves terv időszaka alatt csak 
a négy kijelölt bútoripari kutatóhelynél előfor
dultak párhuzamos kutatások. Ha azt is figye
lembe vesszük, hogy a vállalati kutatások is leg
többször központi keretből lettek finanszírozva, 
akkor semmi nem indokolhatja ezen fejlesztések 
titokbatartását.

A szellemi kapacitás biztosításán és ezen erők 
koordinálásán túlmenően megoldást kell találni 
a kutatások, fejlesztések tárgyi feltételeinek 
megteremtésére is.

Távlatban nem lehet megoldásnak tekinteni 
a más intézmények, vállalatok eszközeinek hasz
nálatát, még akkor sem, ha ezt átmenetileg gaz
dasági megfontolások teszik indokolttá.

A kémiai és mechanikai laborokon túlmenően 
legsürgősebben a kifejlesztett új gyártmányok 
elkészítésének lehetőségét kell biztosítani. Énei
kül eredményes gyártmányfejlesztés nem kép
zelhető el.

A belföldi információn túlmenően szükségünk 
van a szomszédos szocialista országok informá
ciójára is, mert ennek alapján további koordi
nált együttműködést lehetne kialakítani.

Együttműködési szerződésünk van jelenleg is 
a brünni Bútoripari Fejlesztő Intézettel (VNP) 
a szófiai Bútoripari Fejlesztési Intézettel (DSO 
MEBEL).

Ebben az évben indult az együttműködésünk 
a moszkvai Bútoripari Kutató Intézettel 
(VPKTIM), valamint a tallini Kísérleti Bútor
gyárral (STANDARD). Felvettük a kapcsolatot 
a poznáni Bútoripari Fejlesztő Intézettel 
(OBROM) és kapcsolatunk van a vilnuszi Bútor 
Intézettel is.

Az NDK Bútoripari Kutató Intézetével szin
tén ebben az évben kezdtük az együttműködést.

A fentiekből látható, hogy nemzetközi kapcso
lataink vannak, és rajtunk is múlik, hogy ezen 
együttműködések mennyire lesznek eredmé
nyesek.
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Összefoglalva az Irodák előtt álló feladatokat, úgy látjuk, hogy legsürgősebben a gyártmányfejlesztés területén kell előrelépnünk, amelyhez kapcsolódik a többi fejlesztési tevékenység is. A  saját magunk által végzett munkán túlmenően támaszkodnunk kell a kapcsolódó társintézetek tapasztalataira, bútoripari és faipari vállalatok eredményeire.Ehhez megbízható, korrekt információs bázist kell kiépítenünk, amely nemcsak begyűjti az adatokat, hanem feldolgozva, kiegészítve, értékelve vissza is juttatja azokat az érdekeltekhez.

További feladat az információk birtokában a kutatási-fejlesztési feladatok koordinálása és a leggazdaságosabb, leggyorsabb eredmény biztosítása.A  kutatás-fejlesztés esetenként hosszú átfutási időt igényel, ezért ennek az ipar jelenlegi színvonala előtt kell járnia. Már ma kell gondolni a V I. ötéves tervidőszak feladataira és a kutatási célkitűzéseket ezen feladatok megoldására kell irányítani. Csak így lehet a kutatásfejlesztés eredményes és így válhat a tudomány a bútoriparban is termelő erővé.



A bútoripari gyártmánytervezés 25 éve
K em ény Z o l tá n

A Könnyűipari Minisztérium 
vezetői, amikor 1951-ben létre
hozták a Faipari Gyártástervező 
Irodát, azzal bízták meg a terve
zőket, hogy figyelembe véve a 
magyar ipar akkori adottságát 
és anyagellátását, tervezzenek 
olyan új típusokat, melyek egy
részt export piacot jelentenek a 
gyárak részére, másrészt meg
oldják a nagymérvű hazai bú
torhiányt. Ugyanakkor vázolták 
a távlati elképzeléseiket is az 
anyagtakarékosságról, az egyes 
műveletek gépesítésének lehető
ségéről, a gyárthatóságról és a 
szabványosításról, valamint a 
funkcionálisabb igények minél 
jobb kielégítésére is felhívták 
figyelmünket a gazdaságosság 
szem előtt tartásával.

A kapott feladat felmérése 
után Irodánk az év végére már 
6 tervezőt foglalkoztatott és 
megkezdte munkáját az export 
és hazai forgalomba kerülő bú
torok tervezésével.

Az Artex üzletkötőjével az 
export terület felmérését és a 
bútorféleségek összetételét ha
tároztuk meg. Az első hónapok
ban inkább egyedi kisbútorokat 
terveztünk különféle funkcioná
lis igény szem előtt tartásával 
más-más stílusban. Ezekből 6—  
10 db-ot készítettünk, melyeket 
az Artex külföldi kiállításokon 
mutatott be és vett fel rá ren
delést. 25 év alatt csupán kisbú
torokból (bárszekrény, szekre
ter, komód, kisasztal, sarok
szekrény, vitrin, íróasztal) 850 
különféle típust terveztünk, ill. 
műhelyrajzát készítettük el, 
gazdag intarzia díszítéssel, fa
faragással, melyek 80%-a több 
ezres darabszámban készült, ill. 
készül ma is. Hogy mennyire fi
gyelembe vették tervezőink a 
gyárthatóságot, arra legjobb 
példa az 1. és 2. ábrán látható 
két különböző stílusú, de azonos 
szerkezetű és méretű bárszek
rény, melyet a Minőségi Bútor
gyár készített és az Első Újpesti 
Asztalos ISZ ma is gyártja.

Sok típus került egyik üzem
ből a másikba, vagy a széria
nagyság, vagy kapacitáshiány 
miatt, ezért Irodánk ma is min
den eredeti rajzot megőriz, 
esetleg változtatást átvezet és 

bármikor a gyártók rendelkezé
sére tudja bocsátani fénymáso
lat formájában, műszaki leírás
sal együtt.

A  3. és 4. ábrán levő bútorok 
is ilyen szempontok figyelem
bevételével készültek. Más íz
ben egyéni tervezői elképzelés 
szerint. Vitatható ezen bútorok 
stílustisztasága, de a gyártott 
mennyiség a gyárthatóság a ter
vezőt igazolta. Az a tény, hogy 
kevés anyagból viszonylag nagy 
munkaráfordítással gyártják, 
még ma is piacképessé teszi 
ezen termékeket. Épp úgy, mint 
az 5. ábrán látható ún. Danzigi 
barokk kétajtós szekrény, 
amely 6 változatban készül egy
szerű, ill. gazdagabb faragás
ban, rusztikus kivitelben. Az al
katrészek itt is azonosak, a dí
szítőelemek változtatásával vál
tozik az ár, a ráfordított mun
kaidő. A kisbútorok mellett, 
melyből a külföldi vásárlók 
megismerték az Iroda tervezői
nek képességét, valamint az ipar 
kivitelező lehetőségét, háló, 
ebédlő, dolgozószoba, garnitú
rák terveit készítettük. 25 év 
alatt 205 hálószobát, 160 ebédlő 
berendezést, 180 kombinált szo
bát, 90 dolgozószobát és 110 kü
lönféle ülőgarnitúrát tervez
tünk reneszánsz, barokk, ampír 
stílusban.

Az első időkben a technológia 
teljesen hagyományos volt. A 
felületkezelés kézi politúrozás
sal történt, ma már új anyagok-
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1. ábra. Reneszánsz bárszekrény 
Tervezte: Petrányi Gyula 1951

2. ábra. Mária Terézia bárszekrény 
Tervezte: Petrányi Gyula 1951

3. ábra. Barokkos bárszekrény 
Tervezte: Peresztegi József 1951ból, új felületkezelési eljárásokkal készülnek természetesen a szerkezeti módosításokkal együtt.20 éve gyártják a 6. ábrán látható ebédlő berendezést, melynek alapja egy szólószék terve volt. A  szék ma is változatlan kivitelben készül különböző méretű és formájú asztallal, edényszekrénnyel és vitrinnel kiegészítve. Munkánk közben nem feledkeztünk meg a magyar bútorok tervezéséről sem. Tölgyfából, vörösfenyőből, népi motívumok felhasználásával mintegy 20—25 típust hoztunk létre, főleg intézmények, éttermek, közösségi helyiségek berendezése kapcsán (lásd 7. ábra).Az export bútorok nagy hányada a szovjet piacra készül, kissé visszafogott díszítéssel, magasfényű kivitelben, általában 3 szoba berendezésére alkalmas összeállításban. Minden évben 4—5 új típus kerül tervezésre, melyből az Exportles 2— 3 típust mindig megrendelt. Ezeket a bútorokat zömében a szövetkezeti ipar gyártja, az alkatrészek azonossága, az élek csiszolhatósága, fényezése a szövetkezeti ipar fejlődésével együtt már itt is számos megoldást hozott. A  frontfelületekre kerülő intarziavágás szövet

4. ábra. Barokkos bárszekrény 
Tervezte: Peresztegi József 1951 

kezeti vonalon 100—120 dolgozót foglalkoztat. A  vágáshoz szükséges fénymásolt rajzokat szintén Irodánk készíti (8. ábra).Az exportra kerülő régebbi korok stílusában készült bútorok tervei főleg az idősebb tervező-kollégák készítették, ezzel egyidőben azonban meg kellett oldani a belföldi bútorellátás tervezési problémáit is. Ebben nagy segítséget jelentett a fiatal iparművészek bekapcsolódása. 1958-ra az Iroda tervező létszáma 12 fő, majd szerkesztőkkel és rajzolókkal együtt 1972-re 20 főre emelkedett.A  belföldi bútortervezés nem ment olyan simán, zökkenőmentesen, mint az export bútoroké, ebbe az is közrejátszott, hogy több fórum, több személy dön

tésére volt szükség egy-egy új terv beindításakor. Am íg az

5. ábra Ampire ebédlő 
Tervezte: Kraft Emil 1960

F A I P A R  *  113



exportra kerülő bútorok átfutási ideje a tervezéstől a szériagyártásig 1, maximum másfél év volt, addig a belföldi bútoroknál ez a legtöbb esetben 3 évig is eltartott. Ezen túlmenően a tervezet és prototípusként legyártott bútorok realizálása is csak 40%-ot ért el.Sokáig az ipar csak azt volt hajlandó gyártani, ami hagyományos anyagokból hagyományos szerkezettel készült. A  kereskedelem pedig azt vallotta, „az a jó bútor, amit a vevő keres” , s amit gyorsan el lehet adni. M ivel bútorhiány volt és részben van ma is hazánkban, igen nagy lehetőséget szalasztottunk el azzal, hogy nem tudtuk keresztülverekedni a ma-

7. ábra. Magyaros edényszekrény Tervezte: Maros József 1965gunk igazát a tervezés időszakában. Mert ahogy az ízléstelen bútort el lehetett adni, úgy a jó, célszerű, modern bútort is minden probléma nélkül értékesíthettük volna. Akkor ma nem lenne olyan nagy a különbség formában, funkcióban akár a szomszédos, akár a tőkés országokban gyártott bútorokkal szemben.Az 50-es években először csak anyagtakarékossági szempontból próbáltunk változtatni a futó típusokon, belopva kisebb formai változtatásokat. Az ún. С V I. hálószobák 12-szer terveztük át 10 év alatt. A kombinált szekrényeket, „Ju lik á t” , „Szik-

6. ábra. Ampir ebédlőrát” , „Fáklyát” 4—5-ször módosítottuk.A  hagyományos garnitúra jellegű bútorok mellett elem bútorok tervei készültek a „típusbútor” , a „Harmónia” , valamint a nem variálható „V aria” bútor került gyártásra és hogy nem érte el azt a sikert, melyet elvártunk tőle, ez abból adódott, hogy az 1959. évi kiállításon bemutatott 32 A  típusból 8 elem, a 16 В típusból 3 elem került kiválasztásra és ezt gyártatták egy bútorcsaládon belül. A későbbiekben tovább csökkent a variálhatóság azáltal, hogy az alsó és felső elemek összeépítve kerültek forgalomba. Való igaz, hogy a variálha- 
8. ábra. Szovjet export kombinált s

Tervezte: Gergely Sándor 1958 tóság egyik fő alapfeltétele a homlokfelület-azonosság nem minden esetben volt biztosítható abban az időben. A  különböző korszerű felületkezelő eljárások ismertté váltak vállalatainknál és rendelkeznek azokkal a technikai és technológiai adottságokkal, melyekkel ezek gyárthatók, mégis napjainkban sem kapható elemenként bútor, amit otthon a vevő tetszés szerint állít össze, ill. variál.A  9. ábrán látható fotel több, mint 10 éve készült. Ma műanyagból óránként 10— 12 db- ot is lehetne gyártani ilyen formában. A  hajlított lemezpalást, a kivehető ülés megoldhatatlan problémának számított abban az
zoba Tervezte: Ézsiás Pálné 1973
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9. ábra. Lemezpalástú fotel 10. ábra. Modern háló (Cardo Bútorgyár) Tervezte: Burján Judit 1962
Tervezte: Peresztegi József 1962időben. A  hálószobák összeállításán, formáján és színén is megpróbáltunk változtatni. Az eredmény a kevesebb anyag, egyszerűbb de igényesebb munka, a más funkció több, mint 50%-os áremelkedést eredményezett a régi gyártmánnyal szemben (lásd 10. ábra). így a kereskedelem inkább ragaszkodott a régihez. Az alapanyagok valamikor 25 mm vastagságban, majd sok évvel később 20, ill. 19 mm-ben készültek. 16 mm-es alapanyagból 10— 15 éve kísérletezünk, tervezünk bútorokat több formai, szerkezeti megoldással (lásd 11. ábra). Mind a mai napig sem a gyártót, sem a 

felhasználót nem ösztönzi semmi ezen anyagok alkalmazására. Sok jogos, vagy jogtalan vád érte a tervezőket a falra szerelt bútorok miatt, mert azokat állítólag csak szakember tudta felszerelni. Ezek helyett terveztük a fémvázakat, melyre különböző korpuszokat lehetett rögzíteni (lásd 12. ábra). Itt azonban a fém beszerzése, vagy megmunkálása okozott problémát. A fámváz felhasználás korszakából való a 13. ábrán látható konyhaberendezés, az ún. lakókonyha, sarokpad, asztal, tálalókocsi kiegészítéssel.Az ajtók rejtett kivehető- pánttal, műanyag húzóléccel és 

mágneses csappantyúkkal készültek. A  hagyományos festett színes felületkezelés helyett furnérutánzatú laminált farostlemezből.Az egyöntetűségre való törekvés és a gyárakban történő felületkezelés kiküszöbölésére készült a faerezetű laminált lapokból tervezett háló- és lakószoba. Az oldalak tört fehér színbe készültek mintegy kiemelve a frontfelületet, de mindig figyelembe véve, hogy a modern lakásberendezés a színharmónia alapján áll (lásd 14. ábra). Az ülőbútoroknál a köny- nyed vonal a kislakások méreteihez igazodó dimenziók jellemzik a szoba tartozékaként szereplő karszékeket éppúgy, mint a 15. ábrán látható új vonalú, másolómarón kivitelezett karos fotelt, melynek kárpitozása is eltérő a hagyományostól. oldaléléi a háttámla külső része egyszínű műbőr, ülés támlafelülete kockás szövetbevonással készült. Külön foglalkoztunk a viszonylag sok helyet igénybevevő fotelek, valamint székek szétszerelhetőségé- nek megoldásával szállítás közben. Egyik jó példája a 16. ábrán látható modern lakószoba részleteként elhelyezett ülőbútor család. Ezeket a bú-
п . ábra. 16 mm-es lapalkatrészből 
készített variálható szekrénysor 
Tervezők: Kemény Zoltán, 
Mózei- László 1963
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12. ábra. Fémvázra helyezett 
variálható elemekből kialakított 
szekrénysor
Tervezte: Nagy Bálint 1963

13. ábra. Elemekből kialakított 
konyhaberendezés
Tervezők: Kemény Zoltán, 
Nagy Bálint 1963

14. ábra. Faerezetű laminált 
farostlemezből kialakított modern 
lakószoba
Tervezők: Kemény Zoltán, 
Mózer László 1964
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15. ábra. Új vonalú karosfotel 16. ábra. Modern lakószoba részlet Tervezte: Mózer László 1965
Tervezte: Bodnár János 1964torokat és még sok más prototípust Irodánk keretén belül felállított kísérleti műhelyünk gyártotta, ahol a tervezőknek közvetlen lehetőségük volt terveik kivitelezés közbeni művezetésére, valamint az esetleges hibák kijavítására. Ezenkívül mentesítette a nagyobb üzemgyártás nehézségeitől. De az elavult felszerelés és korszerűtlen üzemépület bővítésére lehetőség nem volt, így meg kellett szüntetni.A  komplett beépítést a bútortervezés minden területén pró

báltuk megvalósítani, mely a modern belsőépítészet elengedhetetlen igénye, főleg, a kis alapterületű lakásoknál, ahol a belső tér funkcionálisan éppúgy, mint esztétikailag jó megoldást nyújtson.A  17. ábrán ilyen szempontok szerint tervezett lakókonyhát láthatunk, ahol a tipizált alkatrészeken túl a műanyag fiókok, kiszerelhető lábak, beépített hűtőszekrény és tűzhely, a páraelszívó, valamint a sütő mellett új rendszerű munkaétkező asztalt terveztünk, mely magas

ságban tabulettszerűen csökkenthető volt. Ugyancsak beépített jellegű a 18. ábrán látható lakószoba terve, melynél a szekrénysorba van a kanapékétszemélyes heverő elhelyezve. Ha más elrendezést tudunk elérni az alaprajzi adottságból, lehetőség van arra, hogy az étkezőhöz tartozó 2 db kétajtós, a máshol elhelyezett kanapé helyére tehető. A  színek összhangja is biztosított, a frontfelület sötétebb a középső rész világos furnérozása mellett.Bár az elmúlt 25 év alatt a tervezők személyi összetétele majdnem teljesen megváltozott és a feladatok is változtak. A  jó, igényes bútortervezés azonban ma is fő célkitűzése Irodánknak, legyen az a szériában készített lakás, irodabútor, vagy egyedi, szálloda, közületi bútor, belső térkiképzés, kiállítás stb. Nem tartjuk szükségesnek, hogy minden évben új típusokat tervezzünk egy-egy gyárnak, de arra törekszünk, hogy egy már kialakított terv a másiktól merőben térjen el úgy formájában, mint funkcióban és lehetőség szerint színben is. Ebből az elvből kiindulva tudunk az export kötelezettségeinek ele-
17. ábra. Beépített jellegű konyha 
Tervezte: Kemény Zoltán 1965F A I P A R *  117



get tenni ma is és szeretnénk, ha a hazai forgalomba kerülő bútorainknál is a választék a mostaninál nagyobb lenne. Szeretnénk ha nemcsak komplett garnitúrákból lehetne választani, melyek közel egyforma funkciót biztosítanak. Ennek elérésére anyagokkal, új szerkezeti megoldásokkal kísérletezünk és még mindig a variációs lehetőséget tartjuk a modern lakáskultúra alapjának, jó formájú, kis méretű, ülő- és fekvőbútorokkal, kisbútorokkal kiegészítve.
IS. ábra. Kanizsa lakószoba Tervezte: Mózer László 1968



A technológiai tevékenység 25 éve
F ö ld e s i János

BevezetőA  Bútoripari Tervező Iroda fennállásának 25 éve alatt a Technológiai Osztály a bútoripari gyártástechnológiák kidolgozásában és a kis-, közép- és nagyüzemek technológiai terveinek elkészítésében vette ki részét. Ezen túlmenően főleg az utóbbi öt évben a kárpitosipari fejlesztésekben és a biztonságtechnikai gépminősítésben fejtette ki tevékenységét. A  következőkben röviden ismertetjük a Technológiai Osztály az elmúlt években végzett munkáit a fenti területeken.
TechnológiaAz elmúlt években a Technológiai Osztály tevékenysége nagyon széles körű volt. Az osztály

feladata az üzemek rekonstrukciójával, új létesítmények tervezésével együtt járó technológiai problémák megoldása, technológiai tanulmánytervek, kiviteli szintű technológiai tervek kidolgozása. Továbbá ez az osztály foglalkozott a bútoripart érintő fejlesztési és kutatási problémák megoldásával, a bútoripar egészét érintő különböző távlati fejlesztési tanulmányok kidolgozásával.A  technológiai tervezések nagyobb jelentőségű munkái közé soroljuk a— Tisza Bútoripari Vállalat csongrádi és a — Tisza Bútoripari Vállalat szegedi, — Magyar Rádió és Televízió Diszletüzeme, — Fővárosi Épületasztalosipari Vállalat, — Ipoly Bútorgyár,— Zala megyei Á É V  épületasztalos üzeme tanulmányterveinek, ill. kiviteli szintű technológiai terveinek elkészítését, melyeket más tervező irodákkal (Erdőterv, Típustervező) közösen készítettünk el.Jelenleg a szófiai Tervező Irodával közös munkán dolgozunk két, egyenként 20—20 ezer m2 technológiai területű üzem tanulmánytervének, későbbiekben kiviteli szintű technológiai tervének elkészítésével. Az egyik üzem stílbútor, míg a másik modern asztalok előállításárá lesz alkalmas. A  tervezés során a korszerűség, gazdaságosság, a két üzem közti kooperációs lehetőségek szempontjait kell irányértékként betartani.Az elmúlt években a bútoriparban végrehajtott rekonstrukció különböző gyakorlati és elméleti munkák megoldását igényelte.118 . > F A I P A R



így került sor az osztály munkájaként a különböző üzemek nagy teljesítményű gépsorainak kapacitáskihasználás vizsgálatára, továbbá egy számítási módszer kidolgozására a kapacitáskihasználás ellenőrzésére. Ugyancsak a bútoripari fejlesztés és rekonstrukció hatásaként került sói’ a különböző kooperációs témák kidolgozására.A  bútoripar kemizálása, valamint felhasznált import anyagok mennyiségének szükségszerű csökkentése, hazai anyagokkal való helyettesítése indokolták a kemizálási témák kidolgozását.Bútoripari felhasználás szempontjából — mint tömörfa helyettesítő anyag — nemcsak a műanyagok, hanem a fémek alkalmazási lehetőségeit is vizsgáltuk, különös tekintettel az alumínium felhasználásra.A  különböző anyagok felhasználása azonban nem egyszerű helyettesítést jelent, hanem az anyag jellemzőit érvényre juttató választékbővítést is. Az elméleti munka mellett mintegy annak alátámasztására, gyakorlati bemutatására néhány ülőbútor prototípusát is elkészítettük.A  jövőben váró munkák előtt összefoglalva eredményeinket elmondhatjuk, hogy a Technológiai Osztály eredményesen részt vett a bútoripar egészét érintő fejlesztésben elméleti munkákkal, gyakorlati tevékenységével.A  jövőben várhatóan a korszerű technológiai berendezésekkel felszerelt üzemek technológiai problémáinak megoldása fogja a munkák nagy részét adni. Jelenleg dolgozunk már a lapalkatrészek vastagsági méretcsökkentésével és a lapok két oldalának különböző anyagféleségekkel történő felületkezeléséből adódó problémák megoldásával. A  munka elméleti kidolgozását a gyakorlati, félüzemi kísérletekkel igazoljuk. Ugyanígy fokozódott az igény anyagtakarékossági és esztétikai szempontokkal magyarázva — a különböző termékek rendeltetés szerinti igénybevételének meghatározása, vizsgálati módszerének kidolgozására. További feladatot jelent a jövőben is a különböző műanyagok bútoripari alkalmazási lehetőségének vizsgálata, feldolgozástechnológiájának kidolgozása.
KárpitosiparEgy rövid értékelésen belül igen nehéz részletes beszámolót adni a kárpitosipar fejlődéséről, az elmúlt 25 évről.Míg a felszabaduláskor a bútoriparon belül a korpuszgyártásnak már voltak a korszaknak megfelelő színvonalon álló üzemei és már a megfelelő gépesítettség is meg volt, addig a kárpitosipar teljesen manufakturális jelleggel működött. Termelő eszközei: varrógép, kártológép és kézi szerszámok. Anyagai: lenszalma, afrik, vatta, tölcséres bútorrugó, vásznak, zsinegek és néhány esetben epeda.Az államosítás korszakában nem volt olyan kárpitosipari üzem, melyet érdemes lett volna államosítani, azonban alakultak szövetkezetek, melyek munkájukkal, fejlődésükkel és nem utolsó sorban termékeikkel bejárták azt az utat, melyre büszkék lehetnek. A  segédek szövetke

zetétől lett az első állami szektorba tartozó kárpitosipari üzem is.Jelenleg a kárpitosipar a könnyűiparon belül a bútoripar „családtagja” . Szinte kivétel nélkül valamennyi bútoripari nagyvállalat kárpitosipari részleggel is rendelkezik. Tiszta profilú kárpitosipari vállalat nincs, de kárpitosipari szövetkezet van néhány. A  kárpitosiparban dolgozók száma kb. 3—4 ezer fő, kárpitosipari terméket kb. 60—70 üzem állít elő.A  kárpitosipar szervezeti változása mellett az alkalmazott anyagok változása volt a legjobban érzékelhető. A  már említett alapanyagok háttérbe szorultak. A  kárpitozott ülő- és fekvőbútorok hagyományos szerkezeti felépítése a váz, tartószerkezet, rugózat, alappárnázás, felsőpár- názás és bevonat rétegei, a bútorban ma még megtalálhatók az egyszerűbb termékeknél. Rendelkezünk azonban már olyan anyagokkal, melyek tulajdonságaikból eredően több funkciót is képesek betölteni a szerkezet felépítésben. A  kárpitosipar fejlődését legnagyobb mértékben a poliuretán habanyagok megjelenése segítette elő. A  poliuretán habanyagok fizikai és mechanikai jellemzői, feldolgozási módjai az 1950-es években a kárpitosipar gyártástechnológiára, a gyártóeszközökre és a gyártmányokra egyaránt nagy hatással voltak. A  tartószerkezetek választéka nőtt a legnagyobb mértékben. A  régen általánosan használt textilheveder helyett ma már merevebb, rugalmasabb és lágyabb tartószerkezetek között válogathatunk.'A  kötözött tölcséres rugó szinte kihalt a gyakorlatból és a nagyüzemi rugózat gyártást megvalósítottuk. A  gépi úton előállított rugózat a párnázótechnológiában is változást okozott, mert az alappárnázás anyaga, előállítási és feldolgozási módja egyszerűsödött, termelékenyebb lett. A  nagy sorozatban gyártott ülő- és fekvőbútoroknál alkalmazott kókuszkéreg által az ipar nagy idő- és energiaigényes művelete az élkivarrás elmaradt.A  bevonóanyagok területén bekövetkezett változásokat a legnehezebb egyértelműen értékelni. A  leglényegesebb változás, hogy a nagymérvű bevonóanyagnövekedést a textilipar nyomon tudta követni.A  kárpitosipari bevonóanyagok között nagy jelentőségűek a műbőrök. Az utóbbi években műbőrgyár tásunk nagy fejlődésnek indult. Harminc évvel ezelőtt csak a kórházi fektetőkhöz használt az ipar cellulózacetát műbőrt. A  P V C  műbőr, majd a habosított P V C  műbőr gyártása a kárpitosipart egyre fokozottabb felhasználásra serkentette, míg el nem jutottunk oda, hogy fiziológiai igények figyelmen kívül hagyásával — válogatás nélkül — mindenre műbőrt használtak. Ez oda vezetett, hogy a fogyasztók manapság nem szívesen vásárolnak műbőrrel bevont bútort. A  poliuretán műbőr megjelenése, továbbá a mikroperforáció bevezetése a műbőr kedvezőtlen tulajdonságát csökkentette. A  lágy, rugalmas bútorok elterjedése következtében a kárpitosipai’ és a textilipar együttműködött aF A I P A R *  119



hurkolt kelmének — mint bútor bevonóanyagnak — alkalmazásában.Az utóbbi években Magyarországon is elkezdődött a kemény poliuretán habanyagoknak mint ülőbútor állványnak felhasználása. A  poliuretán állvány gyártását ez ideig a bútoriparon kívül a műanyagiparban folytatták, azonban napjainkban már lágy és kemény poliuretán habanyag formára öntése már bútoripari vertikumban is létezik.A  mennyiségi igények fokozódását az ipar egyrészt az anyagváltozásra visszavezethető termelékenység-növekedéssel, másrészt extenzív eszközökkel, újabb termelők beállításával tudta kielégíteni. A  termelőeszközök változása nem követte az anyagokban bekövetkezett fejlődést. A  kárpitosipar technológiája csekély változáson ment keresztül. Minőségileg változott a varrógép parkja. A  legnagyobb változás a textil és habanyag feldolgozó eszközöknél következett be. Rendelkezünk több olyan üzemmel, amely ezeken a területeken korszerű feldolgozó eszközökkel dolgozik. Ide sorolhatók a heverő bevonóprések és a szegezőpisztolyok. Mindkét eszközzel nagy mértékű termelékenység-növekedést ért el a kárpitosipar.A  Bútoripari Tervező Iroda helyzetéből kiindulva a kárpitosiparral az utóbbi években kezdett intenzíven foglalkozni. Természetesen ezt megelőzően is tevékenységi köréhez tartozott, hiszen nem egy — a maga idejében —  sikeres kárpitozott ülő- és fekvőbútor tanúskodik erről. Ezen túlmenően külső munkatársak segítségével egy-egy technológiai fejlesztésben is részt vett. Az Iroda az elmúlt években kis- és nagyüzemek kárpitosipari technológiai és gyártmányfejlesztési tervezést végzett. Technológiai tervezésben — kárpitosipari vonatkozásban — kiemelkedőnek mondhatjuk a Budapesti K árpitos és Díszítő IS Z  új üzemházának tervezését. Anyagfejlesztés terén a kárpitosipar részére megfelelő poliuretán műbőrök kifejlesztésében való közreműködésünk volt a legfontosabb. Ja vaslataink alapján fejlesztették ki a hazai gyártású mikroperforációs műbőröket is.Ü j technológia kifejlesztésében az eddig elért egyik legértékesebb eredményünk az ívesen kezelt hullámrugóval kialakított heverőgyártás volt. Ezt a technológiát egyre több gyártmányban alkalmazzák.A z elért kárpitosipari eredményekre büszkék lehetünk, de a megelégedettségtől messze vagyunk, hiszen a fogyasztói elvárások egyelőre az ipar előtt járnak. A  mennyiségi, választéki és minőségi kínálat megteremtését a meglevő anyagok célszerű felhasználásával, újabb típusok és újabb anyagok bevezetésével, a technológiai eljárások korszerűsítésével, a fokozottabb kemizálással, a termelékenység fokozásával, újabb termelőeszközök alkalmazásával és a termelés szervezésével érhetjük el. Mindehhez az ipar valamennyi dolgozójának aktív tevékenysége szükséges, amihez az Iroda dolgozói elméleti és gyakorlati segítséget adnak. Különösen előremutatóan kell foglalkozni — az iparművé

szekkel együtt — a gyártmányfejlesztéssel, a kárpitosipar technikai és technológiai fejlesztésével.
BiztonságtechnikaA z ipari fejlődés velejárója a technikai specifi- kálódás, ami az elmúlt években megsokszorozta a faipari gépek és gépi berendezések választékát a világpiacon.Világviszonylatban gondot okoz viszont, hogy a korszerű gépek technikai és biztonságtechnikai fejlődése nem áll arányban. Az elmaradás általában a korszerű, feltétel nélkül ható technikai védelem hiányát jelenti. Ennek a helyzetnek megváltoztatását elsősorban a dolgozó ember egészségének és testi épségének védelme sürgeti. Ezt a célt szolgálja hazánkban a munkavédelmi minősítési rendszer beindítása.A ' munkavédelmi minősítő vizsgálatok elvégzését az 1967. évi II. törvény, a Magyar Forradalmi Munkás-Paraszt Kormány 34/1967. Korm. sz. rendelete, a Szakszervezetek Országos Tanácsa 6/1967. SZ O T  sz. szabályzata írja elő. A  szabályzat végrehajtásaként az illetékes minisztériumok utasításaikban kijelölték a munkavédelmi minősítő tevékenység ellátására jogosult intézményeket és meghatározták, melyek azok a gépek és berendezések, melyek minősítésre kötelezettek. A  Könnyűipari Miniszter a 2/1972. Kip. Min. sz. utasításában a Bútoripari Tervező Irodát jelölte ki ezen feladat ellátására.A  vonatkozó rendeletek végrehajtási utasításainak, valamint a SZ O T  Munkavédelmi Tudományos Kutató Intézet — mint a minősítésre kijelölt intézmények munkáját összehangoló és elvi irányítást adó szerve — útmutatásainak f i gyelembevételével alakítottuk ki azt a metodikai tervet, amelynek alapján minősítő munkánkat végezzük. Metodikánkban elsősorban a gépek és berendezések azon műszaki paramétereinek vizsgálata a cél, melyek kihatnak a munkavédelmi szempontokra. Metodikánk tehát a gépek és berendezések biztonságtechnikai, valamint ergonómiai szempontok szerinti vizsgálatára épül.Faipari, gépész és villamos szakembereink ezen tematika alapján végzik munkájukat. A  szükséges dokumentáció, a hatósági előírások, érvényben levő rendeletek, óvórendszabályok, hazai szabványok, külföldi és hazai szakirodalmak áttanulmányozása után a vizsgálatokat a helyszínen végezzük el. Ezt követi a vizsgálatok tapasztalatainak feldolgozása, a műszeres mérések eredményeinek kiértékelése.A  vizsgálat eredményét dokumentáljuk, „biztonságtechnikai gépvizsgálati jegyzőkönyv” -et készítünk. A  jegyzőkönyv a tematika szerint épül fel, sorrendben közöljük a megállapításokat, hivatkozva a vonatkozó rendeletre, vagy szabványra. Az egyes részmegállapítások után kiemelve közöljük a vizsgált szerkezeti elem, géprész megfelelő, vagy nem megfelelő voltát.A  gép biztonságtechnikai és ergonómiai m egfelelősége esetén „megfelelő” munkavédelmi minősítésű bizonyítványt állítunk ki. „Nem120 * F A I P A R



megfelelő” eredmény esetén csak a vizsgálati jegyzőkönyvet küldjük meg, melynek összefoglalásában feltüntetjük azokat a pontokat, amelyek miatt „m egfelelő” minősítésű bizonyítvány nem adható ki. A  hiányosságok megszüntetése után kiegészítő vizsgálatot végzünk, melynek eredményessége esetén a bizonyítványt kiadjuk. Amennyiben a hiányosságokat nem szüntetik meg, „nem megfelelő” minősítésű bizonyítvány kerül kiadásra.Az eddig végzett munkák tapasztalatai alapján megállapítottuk, hogy a faipari gépek kötelező munkavédelmi minősítésének jelentőségét az érdekelt üzemeltető vállalatok többsége felismerte, rendszeresen és folyamatosan végezteti.Kivételek azonban sajnos vannak, a kötelező érvényű rendeletek ellenére sem minősíttetik gépeiket. Az is előfordul, hogy a vizsgálat során feltárt hiányosságokat nem szüntetik meg, így munkavédelmi szempontból „nem megfelelő” gépeket üzemeltetnek.Ezt a tevékenységünket ismertető írással is 

szerettük volna felhívni a figyelmet a munkavédelmi minősítés fontosságára.Irodánk biztonságtechnikai és ergonómiai csoportja a gépek munkavédelmi minősítésén kívül végzi a régebbi gyártású (minősítésre nem kötelezett) gépek biztonságtechnikai felülvizsgálatát, gépek védőberendezéseinek tervezését, légszennyeződés vizsgálatokat. A  vizsgálatok eredménye alapján végezzük az egészségügyi ártalmak elhárítására szolgáló berendezések tervezését, egyedi jellegű munkavédelmi megoldások kidolgozását.A  leírtakban megkíséreltük vázolni azokat az eredményeket, amelyek egy ilyen évforduló alkalmával érdekelheti a bútoripari szakembereket. Részletesebb tájékoztatásra ezúttal nincs lehetőség.A  Technológiai Osztály munkájában eddig is igyekezett és ezután is igyekezni fog eleget tenni azoknak a feladatoknak és követelményeknek, amelyeket a rohamosan fejlődő technika a technológiával szemben támaszt.



Létesítménytervezés a bútoriparban
B u k o v i  Is t v á n

Már az új gazdasági irányítás, a IV . ötéves terv előkészítési időszakában látható volt, hogy a faipar és ezen belül a bútoripar termelési kapacitása bővülni fog részben az új üzemek létrehozásával, részben a meglevők rekonstrukciójával, bővítésével.A  III. ötéves terv végén a IV . ötéves terv elején a bútoripar nagymértékű fejlesztése következtében új igények jelentkeztek, melyek nemcsak technológiai feladatok tervezését, hanem a technológiát kiszolgáló gépészeti tervezéseket is megkövetelték. Első lépésként széles körű igény merült fel az Irodával szemben, nevezetesen a meglevő üzemek elavult — a műszaki 

követelményeknek, egészségügyi és tűzrendé- szeti előírásoknak nem megfelelő — légtechnikai berendezéseinek áttervezése. A  megnövekedett feladat tette szükségessé, hogy az Iroda 1967-ben létrehozta a légtechnikai tervező csoportját és a jelentkező tervezési munkákat megfelelő műszaki színvonalon ki tudta szolgálni. Tulajdonképpen a Bútoripari Tervező Iroda ebben az időben kezdett el foglalkozni olyan létesítmények tervezésével, amelyek korábbi tevékenységére nem voltak jellemzők. Kezdetben csak kisebb berendezéseket tervezett, főleg a szolgáltató és a szövetkezeti ipar területén.

Kanizsa Bútorgyár por-forgács ülepítő ciklonai AGRIA Bútorgyár tömörfamegmunkáló technológiai 
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AGRIA Bútorgyár, Eger Fővárosi Épületasztalosipari Vállalat belső részlete

A IV. ötéves terv elején amikor a bútoripari 
beruházások elkezdődtek, elsőnek a tanácsi 
nagyvállalatok (Kanizsa Bútorgyár, Szatmárvi- 
déki Faipari Vállalat) jelentek meg nagyobb 
volumenű tervezői megbízással. Eleinte a léte
sítmény tervezésben mint áttervező, vagy mint 
társvezető készítettük légtechnikai terveinket, 
ami az üzemek tervezése esetében csak a rész
feladatok megoldását jelentette.

Az 1970-es évek elején létrehoztunk két szak
tervező csoportot —  létesítménytechnológia, 
kalorikus gépészet —  ami továbblépést jelen
tett a létesítmény tervezéshez.

A kalorikus gépészcsoport a bútoripar hő
energia és sűrített levegő ellátórendszereinek 
tervezésével foglalkozik. Ez a tervezési igény a 
bútoripar rekonstrukciója folyamán fokozottab
ban jelentkezett és a rekonstrukció befejezése 
után nem gyengült. A technológiai változásokat, 
korszerűsítéseket, bővítéseket a tartozékos ins
tallációnak követnie kellett, a gyáraknak, üze
meknek rugalmasan kellett alkalmazkodni ha
zánk új, racionálisabb energiapolitikájához. A 
kalorikus gépészcsoport az energiaátalakító be
rendezések területén kazánházakat, olajellátó lé
tesítményeket, kompresszorgépházakat, a bútor
ipari technológiát kiszolgáló gépészet területén 
pedig gőz- és préslégrendszereket tervezett. A 
kisebb nyomású és teljesítményű kazánházak 
tervezése után rátért a középnyomású és a 3—  
12 t/ó gőzteljesítményű kazántelepek tervezé
sére. Ez a változás megkövetelte a jó minőségű 
tápvízelőkészítés megtervezését, valamint a 
gáztalanító, vízlágyító, kigőzölögtető, tároló ké
szülékek automatikus szabályozó berendezések
kel való ellátását.

Átfogó generáltervezésre ebben az időben az 
Iroda tapasztalatok hiányában még nem vállal
kozhatott, így valamelyik, a feladathoz szüksé
ges szaktervezőkkel rendelkező tervező iroda 
mellett társtervezőként működött közre. Első 
ilyen jellegű létesítmény munkánk az Egri Ta
nácsi Tervező Vállalattal közösen az Agria Bú
torgyár új üzemének tervezése volt. A külső és 
belső technológia, az üzemépületek területi el
helyezése, valamint a teljes légtechnikai beren
dezés tervezését Irodánk végezte el. Első próbál

kozásunk ebben a mellérendelt viszonyban si
keres volt. Az üzemet elképzelésünk szerint va
lósították meg. Ezen kívül a Könnyűipari Ter
vező Vállalattal a KAEV mezőtúri telepét, a 
TTI-vel a Magyar Rádió és Televízió díszletező 
üzemét, az UVATERV-vel a Fővárosi Épület
asztalosipari Vállalat Gyáli úti telepét dolgoztuk 
ki közösen.

A mellérendelt, vagy altervezői kapcsolatot 
arra használtuk fel, hogy felkészüljünk a gene
ráltervezői feladatok vállalására.

Az említett nagyobb munkák és az azt meg
előző, ill. követő kisebb tervezések tapasztalatai 
lehetővé tették, hogy most már önállóan is ge
neráltervezést vállalhassunk. Az 1972-es évben 
a szövetkezeti ipar jelentkezett első ízben Iro
dánknál ilyen megbízással. Ezek a szövetkeze
tek Budapest belső területén elszórtan helyez
kedtek el és nagy részük szanálási övezetbe 
esett. Kitelepítésükkel tanulmánytervben fog
lalkoztunk, amelyben javaslatot tettünk új üze
mek létrehozására ipari övezetekben. Elsőként a 
Rákospalotai Asztalos ISZ számára készítettünk 
beruházási programtervet, majd ezt követően ki
viteli tervet.

A Budapesti Kárpitos és Díszítő ISZ a Faesz
tergályos és Sütőipari Fafelszerelések KTSZ- 
szel közös beruházást hajtott végre, melynél a 
kiszolgáló üzemegységek (kazánház, kompresz- 
szortelep, szociális létesítmény, irodaház stb.) 
közös létesítményben kaptak helyet.

A szövetkezeteknél elsősorban a szétszórt ha
gyományos technológiákat kellett összevonni 
úgy, hogy jellegében a hagyományos technoló
giával azonos maradjon, de a szövetkezeteknek 
mégis előrelépést jelentsen technikai színvonal
ban, termelékenységben. A generáltervezést al- 
tervező bevonásával valósítottuk meg, aki az 
építészethez kapcsolódó épületgépészet tervezé
sét végezte el. Irodánk a létesítménytechnoló
gia, hőerőgépészet, sűrített levegőellátás és lég
technikai berendezések tervezését végezte.

Az állami bútoripar területéről a FÜTI-n —  
mint bonyolítón keresztül —  az Iskolabútor és 
Sportszergyár bízta meg Irodánkat a háromszin
tes új teniszütőkeret gyártó üzem generálter
veinek elkészítésével.
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Fahulladéktüzelésű kazán metszete1974. évi energiaválság a bútor- és faipari vállalatokat is érintette. Előtérbe került a faiparban a nagy mennyiségben keletkező kihasználatlan hulladék energiahordozóként való hasznosítása. Irodánk már korábban foglalkozott a hulladékok célszerű és-gazdaságos felhasználásával. Már az Agria Bútorgyár tervezésénél felvetődött a keletkező fahulladék hasznosítása, ezért beruházási programot készítettünk egy kis teljesítményű olasz G E Z Z I kazán telepítésére.A  Balaton Bútorgyárnál helyezték üzembe az első olyan vegyestüzelésű kazánberendezést, amely alkalmas darabos ‘és granulált hulladékok tüzelésére. Ezek hiányában gáz-, vagy olajégő beállításával is üzemeltethető. A  beüzemelt B E R T SC H  kazán a környezetvédelmi és üzembiztonsági előírásokat kielégíti. Ezt követően a Szék- és Kárpitosipari Vállalat négy gyáregysége vegyestüzelésű kazán telepének kiviteli terveit készítettük el. Foglalkozunk még a Cardo Bútorgyár, a Kanizsa Bútorgyár fahulladékának hasznosításával, ahol ugyancsak vegyestüzelésű kazánok beállítása látszik szükségesnek.A  fahulladék tüzelés terén ez ideig elért eredményeink bemutatására a berendezések összesített mutatószámai közül tájékoztatásul az alábbiakat emeljük ki: — a berendezések darabszáma — beépített gőzteljesítmény — eltüzelt hulladékmennyiség — termelt gőzmennyiség— megtakarított tüzelőolaj egyenérték— a hulladéktüzelés bevezetésével elért megtakarítás

718,45 t o12 000 t/év56 000 t év4 000 t/év10 millió Ft, év

Az említetteken kívül még további berendezésekre is készítettünk beruházási programot és adtunk számítási anyagot az energiaracionalizálási pályázatok kidolgozásához, melyek kiviteli terveit a közeljövőben fogjuk megrendelőink rendelkezésére bocsátani.A  légtechnika területén is alkalmazkodni kellett a vegyestüzelésű kazán kiszolgálásának igényeihez. Ű j létesítményeknél nem szükséges a szokásos nagy terjedelmű porleválasztó és gyűjtőtér, hanem pneumatikus anyagtranszport rendszerrel szolgálható ki a kazánt ellátó tárolósiló. A  meglevő por-forgácsleválasztók gyűjtőtere nem minden esetben kapcsolhatók össze pneumatikus vagy mechanikus szállító rendszer útján a vegyestüzelésű kazánt ellátó tárolósilóval. Az ilyen esetek teljes rekonstrukciót igényelnek jelentős anyagi áldozattal.A  faipari technológiák jellemzője a nagy mennyiségű levegőelszívás az üzemépületekből.

4. sz. Vietnami faipari üzem betanítás és átadás közben
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Általában a technológiai helyiségekből a por
forgács termelő gépektől elszívott meleg leve
gőt a légtisztító egységek után a szabadba en
gedik és thermoventillátoros vagy kalóriferes 
rendszerrel friss levegős betáplálást alkalmaz
nak a légállapotok kiegyensúlyozására.

A hagyományos gépekhez viszonyítva a gép
sorokba beépített megmunkáló gépek levegő
igénye jóval nagyobb. Téli időszakban a vissza
táplált levegő fűtéséhez szükséges hőenergia is 
mennyisége is fokozott mértékben növekszik.

Az egészségügyi előírások lehetővé teszik a 
recirkuíációs rendszerek alkalmazását abban az 
esetben, ha a helyiség porkoncentrációja a meg
engedett érték alatt marad és az előírt mennyi
ségű friss levegő betáplálás is biztosított. Ezen 
szempontok alapján kidolgoztunk olyan gazda
ságos recirkuíációs rendszereket, melyek hő
energia szükséglete a korábbiakhoz képest 15—  
20° o-kal kisebb.

A hazai előírások igen szigorú követelménye
ket támasztanak úgy a kibocsátott, mind a belső 
levegő tisztaságával szemben. Az egészségügyi 
és társadalmi szervezetek a környezetvédelmi 
törvény értelmében fokozottabban ellenőrzik a 
lakkozó helyiségek egészségre káros gázkon
centrációinak vizsgálatát és az egészségügyi elő
írások szigorú betartását. A bútoriparban üze
melő legtöbb felületkezelő helyiségben a gáz
koncentráció jóval magasabb a megengedett ér
tékeknél. Sajnos ide tartoznak a hagyományos 
termes szárítókon és öntőhelyiségeken kívül a 
legkorszerűbben felszerelt alagutas felületkeze
lők is. A KÖJÁL éppen a dolgozók egészségvé
delmének érdekében megköveteli szigorú bün
tetés terhe mellett a MÁK értékek betartását. 
A kis-, közép- és nagyüzemek éppen ezért ke
resték meg Irodánkat az ilyen jellegű megren
delésekkel, melyeket eddig sikeresen oldottunk 
meg.

Villamos energia területén a bútor- és faipari 
vállalatok általában a középfogyasztók közé so
rolhatók. Az energia racionalizálással kapcsolat
ban számos olyan lehetőség áll rendelkezésünk
re, melyekkel ezen a vonalon is jelentős energia
megtakarítás érhető el. A teljes létesítményter
vezéshez hozzátartozik az elektromos tervezés 
is. E célból 1974-ben létrehoztuk elektromos 
szakcsoportunkat.

A csoport foglalkozik a bútoripari technoló
giai berendezések, gépsorok elektromos erőátvi
teli, automatikai berendezéseinek, valamint az 
üzemépületen belüli és kívüli területek világí
tási és villámvédelmi berendezéseinek tervezé
sével. Az országos energiaracionalizálási prog
ram keretében egyre nagyobb szerep jut a fá

zisjavító kondenzátortelepek és kapcsolódó auto- 
matikák ésszerű és a változó technológiai igé
nyekhez alkalmazkodó tervezésének.

Említést kell tennünk még egy olyan terü
letről is, mely nem kifejezetten generáltervezői 
tevékenység, de szorosan kapcsolódik a létesít
ményi munka tárgyköréhez. 1968. évben meg
rendelést kaptunk egy Vietnamban épülő fa
ipari kisüzem —  építészet nélküli —  teljes kivi
teli terveinek elkészítésére. Már itt az első viet
nami üzem tervezésénél felmerült, hogy célsze
rűbb lenne, ha a tervezéstől a szerelésen keresz
tül a betanításig az Iroda bonyolítaná a teljes 
tevékenységet. A HUNGAROCOOP Külkeres
kedelmi Vállalattal folytatott tárgyalásaink 
eredménnyel zárultak és további tizenkét üzem 
tervezésére, exportálására kaptunk megbízást. 
Az összesen tizenhárom kiszállitott üzemből a 
SZOT IV. sz. üzemet felszereltük és beüzemel
tük, a VI. sz. faipari kisüzem most van szerelés 
alatt.

Vietnami munkákon kívül a HUNGARO- 
COOP-pal közösen számos ajánlatot dolgoztunk 
ki (Ciprus, Jemen, Peru stb.). A Jemeni Népi 
Köztársaság szakemberei egy bútorgyártó kis
üzem telepítéséről érdeklődnek, míg Peruból 
két faipari kiskombinátra kaptunk megrende
lést.

Az V. ötéves terv során célul tűztük ki, hogy 
létesítmény munkánkat tovább bővítjük és szé
lesítjük. Számos tennivalónk van még, egyrészt 
munkánk minőségének emelésében, másrészt a 
célfeladatok magasabb műszaki színvonalú el
végzésében. ötéves programunk a következők
ben foglalható össze:
—  a faiparban keletkező hulladékok még széle

sebb körű racionális hőenergetikai hasznosí
tása,

—  a gazdaságosabb kazán üzemvitel kidolgo
zása, ezen belül a szénhidrogén energia hor
dozók arányának csökkentése,

—  a sűrített levegő hálózatoknál felhasználásra 
kerülő levegő jobb hatásfokú tisztítása,

—  hatásosabb porleválasztók, szűrők beterve
zése, az üzemen belüli klimatikus viszonyok 
javítása,

—  a kivitelezési költségek lehetőség szerinti 
csökkentése a műszaki színvonal emelése 
mellett.

Nem kis feladatra vállalkoztunk, azonban az 
eddig eltelt évek alatti fejlődésünk és tapaszta
lataink arra ösztönöznek, hogy optimistán néz
zünk az elkövetkezendő öt év elébe és még ma
gasabb műszaki színvonalon oldjuk meg a reánk 
váró nagyobb feladatokat.
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Szervezői tevékenységek a bútoriparban
S z e n d r ő i  C s a b a — K ü h á r  F e re n c

„M unkánk megjavításának fontos követelménye, hogy jobban éljünk azokkal a lehetőségekkel, amelyek az üzem- és munkaszervezésben, a munkaerőgazdálkodásban, a munkaidő-alapok jobb kihasználásában rejlenek” , mondotta K á dár János elvtárs, az M SZ M P  X I . kongresszusán elhangzott előadói beszédében. Az azt követő kormányhatározat (1003 1972) megfogalmazta a szervezés népgazdasági céljait:— a munkatermelékenység növelése, — az állóalapok jobb kihasználása, — az önköltség csökkentése,— az állami jövedelemhez való vállalati hozzájárulás növelése,— a termelés és forgalom összehangoltságának elősegítése,— a dolgozók munkakörülményeinek javítása.A  bútoriparban, ahol— a bútoripari rekonstrukció, ezzel a fejlesztés extenzív szakasza befejeződött;— a termelő berendezések korszerűsödése számottevően növeli az eszközértékét, és így a költségeket;— a munkaerőhiány egyre súlyosabban jelentkezik;— a piaci igények rugalmas kielégítése, politikai és gazdasági szükségesség;különösen nagy jelentősége van a munka- és üzemszervezésnek.Az Iroda abból kiindulva, hogy a szervezés a vezetői munka része és á vállalat minden tevékenységét érinti, a vállalati igények kielégítésére felkészült. Az igények azonban sok esetben csak részleges megoldásokra vonatkoznak és csak ritkán kérnek komplex — a fő- és mellékfolyamatokra egyaránt irányuló, a tervezés és végrehajtás valamennyi fázisát magába foglaló — tevékenységet.Minden üzemszervezés feltételezi, mégha az valamely részfolyamatra vonatkozik is, a szó- banforgó vállalat feladatainak, célkitűzéseinek, a vele szemben tanúsított társadalmi elvárásoknak megismerését és ugyanakkor a vállalati erőforrások (ember, anyag, gép) összetételének, állapotának, utánpótlásának, beszerzési lehetőségeinek és korlátainak ismeretét is. Ezen ismeretek megszerzése időigényes és a vállalat munkatársainak tartós igénybevételét feltételezi, számukra sokszor feleslegesnek látszó kérdések és válaszok halmazát jelenti. A  szervezési munka során a vállalat dolgozóinak a szervezőkkel való hathatós együttműködése elengedhetetlen. Ily  módon a vállalatoknál felmerül a kérdés, hogy az Iroda bevonásával, vagy önállóan végezze a szervezési munkát. Gyakran csak akkor kerül sor az Iroda bevonására, amikor a napi problémákkal túlterhelt üzemi emberek feje fe

lett a munka összetornyosul. Emiatt a szervezés ideje megnövekszik és az eredmény sokkal később realizálódhat.Jó  példája a bútoriparban elképzelt szervezési munkáknak, mind tartalmában, mind időtartamában, mind pedig a vállalati és tervező irodai együttműködésben a Tisza Bútoripari vállalat szolnoki gyáregység rekonstrukciója során 1968-ban megindult szervezési munka.E szervezés során a termelés növelése volt a legfontosabb célkitűzés, hogy a beruházás mielőbb realizálódjék.A  munka főbb mozzanatai a következők voltak:— a gyártmányok felülvizsgálása gyárthatóság szempontjából, módosító javaslatok kidolgozása,— a gyártmányösszetételnek megfelelő technológiai elrendezés, tárolóterület, pihentető biztosítása,— a gyártáselőkészítés és a programellenörzés rendszerének kidolgozása, melybe beletartoztak az alkatrészjegyzékek, az anyagnormák, a szabástérképek és a gépekre bontott programok kidolgozása,— a minőségellenőrzés rendszerének kidolgozása.K i kellett dolgozni még a főfolyamat zavartalanságát biztosító feltételi rendszereket, mind — alap- és segédanyag biztosításának rendszerét,— a készáru raktározás és készletezés folyam atait,— a T M K  és energia biztosításának módját.A  szervezésnek ez az első, nagy apparátussal lebonyolított üteme — amelyhez még a nagyüzemi gyakorlattal nem rendelkező középvezetők betanítása is járult (gyakorlati művezetés) — a későbbiekben tovább folytatódott, részben a vállalat saját apparátusával, részben az Iroda bevonásával.így került sor a következő évben a felületkezelő üzem technológiai felülvizsgálatára, amely a kétszeresére fejlődött a lapmegmunkáló üzem mellett szűk keresztmetszetet jelentett. Ezután a szikronállapot létrehozása érdekében a szerelőüzem szervezésére, került sor. Ezen belül biztosítottuk az ütemes termékkibocsátást. Végül a készletgazdálkodás feladatainak meghatározásával, majd a költségfedezeti számítás alapjainak kidolgozásával megteremtődtek a tervezés közgazdasági normatívái, melynek eredményeit egy számítógépen végzett termékösszetétel optimalizálás foglalta össze. Ez a 6 évig tartó szervezési munka lényegében ötszörösére emelte a gyáregységnek a termékkibocsátását és minden mutatószámában (termelékenység, hatékonyság, költségszint) a vállalat legjobb értékeit eredményezte. F A I P A R *  125



6 évi folyamatos szervezés után újabb célkitűzések alakultak ki, melyek kielégítésére a következő öt évben kerül sor.A  szolnoki szervezésből levonható legfőbb tanulságok :— a legfontosabb feladatra kell összpontosítani a szervezés első szakaszát, melyet nagy apparátussal, viszonylag gyorsan kell megvalósítani,— fokozatosan kell felszámolni — az erőkhöz mérten — a többi problémákat,— a szervezés érdekeltségi rendszerét fokozatosan finomítani kell.Lényegében hasonló — a rekonstrukciók során keletkezett új technológiai szintnek megfelelő termeléselőkészítő és termelésirányító munka megszervezése volt a feladata Kanizsa Bútorgyárban,az Iskolabútor és Sportszergyárban,az Agria Bútorgyárban,a Székesfehérvári Bútoripari Vállalatnál,a Fehérgyarmati Asztalos és Vasipari Szövetkezetnél,a Bajai Lakberendező és Építőipari Szövetkezetnél,hogy csak a nagyobb volumenű munkákat említsük. Hasonló kisebb méretű feladatokat végeztünk egy sor tanácsi és szövetkezeti vállalat részére is.A  TBV-hez hasonlóan több évre szóló szervezési tevékenység van kialakulóban a Szatmár Bútorgyárnál. Az 1975-ben indított komplex szervezési tevékenység — melyet a Könnyűipari Szervezési Intézet és a BTI közösen végzett — célja a Szatmár Bútorgyár termékstruktúrájának kialakítása az V . ötéves tervidőszakra, továbbá a vállalattal együttműködve a műszaki területek megszervezése, valamint a fejlesztési tervéhez kapcsolódó elvárások realizálásának elősegítése. Az elvégzett feladatok jellegük szerint négy téma-csoportba sorolhatók:— a műszaki előkészítés rendszerének kialakítása és megszervezése,— a gyártás operatív irányítási módszerének kialakítása és a gyártásirányítási rutin-tevékenység helyszíni betanítása,— a gyártmányfejlesztés irányának és elemeinek meghatározása, a vállalat fogyasztói (piaci) terület igényei alapján,

—  e gy új gyártmánycsalád kialakítása, megtervezése.Felhasználva a helyszíni művezetés tapasztalatait, elemzés után a realizáláshoz részletes szervezési javaslatot dolgoztunk ki. A  termelés volumenének növekedéséből adódóan a szervezési munkánk centrumába a specializációt és a tipizálást állítottuk.Az 1975. évi szervezési munka elősegítette a vállalat termelési tervének teljesítését. A  szervezési munka nem fejeződött be. Az V . ötéves tervre előirányzott termelési volumen megvalósításához további együttműködés szükséges. Ezt biztosítják a vállalattal 1976. évre megkötött szerződéseink.Azoknál a bútoripari vállalatoknál, ahol a gépi berendezések kihasználása 70—80%-os, an- nalj továbbfokozása már csak fejlettebb, korszerűbb termelésirányítási rendszer alkalmazásával érhető el. Bonyolult termékösszetétel esetén, ami a bútoripari vállalatokra jellemző, a termelést átfogóan irányítani csak komplex termelésirányító rendszerrel lehet. Erre a feladatra alkalmas a V IL A T I adatgyűjtő és feldolgozó rendszere, amely kiegészítésre kerül egy PC 4000 kis számítógéppel. Ennek megvalósítására az egész vállalatot átfogó üzem és munkahely szervezésre, a V IL A T I által tervezett és gyártott proces- sograph termelésirányító rendszer alkalmazásba vételére kötött szerződést egymással — egyrészről a Kanizsa Bútorgyár, másrészről a V I L A T I közösen a BTI-vel.Az osztály tevékenysége kiterjedt még — a vállalati elgondolások döntéselőkészítését szolgáló koncepciós tervek kidolgozására, — a minden üzemszervezés alapját képező normakatalógus kidolgozására (egyedi gépekre, gépcsoportokra, gépsorokra, kézi műveletekre),— nagyobb vállalatok részére az elszámolási módszerek fejlesztése érdekében termék, műveleti számrendszer kidolgozására.A  bútoripari vállalatok a legkülönbözőbb szinten vannak a szervezési állapotot, az erőforrások állagát, és az elszámolási rendszerüket illetően. Minden feladathoz, állapothoz meglevő információ rendszerhez a vállalati szakemberekkel közösen keressük azt az utat, amely a legrövidebben és céltudatosabban vezet a párt- és kormányhatározatok megfogalmazta eredményhez; az igények gazdaságos kielégítéséhez.
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